
معاون پرستاری وزارت بهداشت با بیان اینکه ۷۵ درصد 
پرســتاران ایرانی را بانوان و ۲۵ درصد را آقایان تشکیل 
می دهند، گفت: در حوزه درمان و مراقبت گروه پرستاری 

۲۳۰ هزار نفر در مراکز درمانی فعال هستند.
عباس عبادی، معاون پرستاری وزارت بهداشت در دومین 
روز از مراسم هشتاد و دومین اجلاس مدیران پرستاری 
کشور در مشهد مقدس، با بیان اینکه کمبود پرستار یک  
مسئله جهانی است، اظهار کرد: در جهان ۲8 میلیون نفر 
کادر پرستاری داریم اما نیاز جهان ۳4 میلیون نفر است 
یعنی با کمبود 6 میلیون پرستار در جهان مواجه هستیم؛ 
از این رو سازمان جهانی بهداشت تاکید دارد که گسترش 
خدمات سلامت از حوزه پرستاری تعمیق بیشتری پیدا 
کند تا عدالت در سلامت، محقق شود. وی افزود: عدالت 
در سلامت در سرفصل های وزارت بهداشت نیز قرار گرفته 
است؛ این عبارت به معنای دسترسی آسان و ارزن مردم 
به خدمات باکیفیت و ایمن اســت. عبادی درباره آمار 
پرستاران فعال در کشور تصریح کرد: در حوزه درمان و 
مراقبت گروه پرستاری ۲۳۰ هزار نفر در مراکز درمانی 
فعال هستند و این عدد در بین جمعیت ۵۵۰ هزار نفری 
کارکنان وزارت بهداشــت قابل توجه اســت و بنابراین 
پرستاران می توانند در سنجه های مختلف نظام سلامت 
اثرگذار باشــند و رضایت آنها نیز به رضایت گیرندگان 
خدمت منجر می شود. وی با بیان اینکه جمعیت پرستاران 

به لحاظ تعداد بعــد از جمعیت معلمــان در آموزش و 
پرورش دومین رتبه را در کشور دارد، بیان کرد: براساس 
فرمایشات رهبر معظم انقلاب، بی توجهی به پرستاری بی 
توجهی به سلامت جامعه است و این موضوع نگاه ما به 
پرستاری را ویژه تر می کند و دغدغه ما در رابطه با سلامت 
مردم را افزایش می دهد. از سوی دیگر پرستاران نقش های 
متنوعی در نظام سلامت ایفا می کنند و با توجه به اینکه 
تا ۳۰ سال آینده یک چهارم جمعیت سالمند می شوند 

جایگاه آن ها در نظام سلامت باید ارتقا یابد .
عبادی با اشاره به اینکه در رشته های گروه پرستاری شامل 
اتاق عمل و فوریت های پزشکی سالانه 1۵ هزار نفر تربیت 
می شوند، خاطرنشان کرد: همچنین 1۳ رشته کارشناسی 
ارشد پرستاری داریم که شامل مراقبت های ویژه کودکان 
و نوزادان، اورژانس، بزرگســالان، سلامت جامعه، روان 
پرستاری و. .. است. وی با اشاره به نقش پررنگ بانوان در 
شغل پرستاری بیان کرد: در دنیا 9۰ درصد پرستاران را 
بانوان و 1۰ درصد را مردان تشکیل می دهند اما در کشور 
ما پذیرش دانشــجویان آقا افزایش یافتــه و ۷۵ درصد 
پرستاران بانوان و ۲۵ درصد آقایان هستند. جمعیت بزرگ 
بانوان در این حرفه نشان از تاثیرگذاری زنان در اجتماع 
دارد و نیاز به توجه خاص به این گروه را بیشتر می کند زیرا 
ماهیت پرستاری سخت است و شیفت های غیرمتعارف 
در آن وجود دارد و خدمت پرستاری یک لحظه نیز قابل 

متوقف شدن نیست. وی ادامه داد: میانگین سهم سلامت 
از درآمد ناخالص داخلی در اکثر کشــورهای جهان 8 
درصد است، این شاخص در برخی کشورهای پیشرفته 
به 11 درصد نیز می رسد اما در کشور ما ۳ تا ۵ درصد بوده 
است. در دوره کرونا که نگاه ویژه ای به حوزه سلامت شد 
این عدد افزایش پیدا کرد و اکنون به ۳ تا 4 درصد از سهم 
تولید ناخالص ملی رسیده است. وی با بیان این که انسان 
سالم محور توسعه پایدار است، تصریح کرد: حوزه سلامت 
در توسعه هر کشوری اهمیت دارد. در صد سال گذشته 
نگرانی جامعه بشریت محدود به سلامت جسمانی بود 
اما بعد از توسعه فناوری ها و سرعت بیش از حد زندگی 
روزمره، به تدریج موضوع سلامت روان، سلامت اجتماعی 

و معنوی نیز مورد توجه قرار گرفتند.
معاون پرستاری وزارت بهداشت با بیان اینکه در دسترس 
بودن و ارزان بودن خدمت موانعــی دارد، گفت: یکی از 
رویکردهایی که کشــورها به کار گرفته اند اســتفاده از 
نیروهای چندکاره است. پرستاران این قابلیت را دارند که 
بر اساس برنامه های درسی شان در حوزه های پیشگیری، 
ارتقای سلامت، مراقبت و درمان و توانبخشی مشارکت 
کنند. برای مثال در کشورهای حوزه اسکاندیناوی اولین 
مراجعه مردم به پرســتاران و مراقبین سلامت است و 
برآوردها نشــان داده 8۵ درصد خدمات اولیه سلامت 

توسط این نیروها قابل انجام است.

رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجا از مسدودسازی 4۳4 تارنمای فعال در حوزه جرائم 
اقتصادی در فضای مجازی خبرداد. سردار حسین رحیمی با اشاره به اقدامات شناسایی 
و کنترلی پلیس امنیت اقتصادی در فضای مجازی گفت:  این اقدامات با هدف مبارزه با  
قاچاق  وجرائم اقتصادی انجام شده و در جریان طی یک ماه گذشته بیش از ۲۵6۰ نفر 
ساعت پایش، کنترل و رصد در فضای مجازی پیرامون پی جویی جرائم اقتصادی ، کالای 
قاچاق و جرائم گمرکی  انجام شده است. وی با بیان اینکه انجام امور این بخش مربوط به 
کارشناسان معاونت امنیت اقتصاد دیجیتال پلیس امنیت اقتصادی بوده است، گفت: در 
این مدت با تلاش کارشناسان معاونت امنیت اقتصاد دیجیتال ۳۰6 تارنمای فعال در حوزه 
اقتصادی و اقدامات مربوط به امور گمرکی رصد شدند که از این تعداد تخلف 1۲8 تارنما 
در حوزه جرائم اقتصادی، قاچاق کالا و جرائم گمرکی محرز و این تارنماها مسدود شدند.

رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجا با اشاره به شناســایی و رصد ۲۲8 تارنما و صفحه 
فعال پیرامون پدیده قاچاق گفت: این صفحات اقــدام به تبلیغ و فروش کالای دخانی، 
لوازم آرایشی و بهداشتی، لوازم خانگی، الکترونیکی و ماهواره ای، قطعات و لوازم یدکی، 
مواد شیمیایی و پتروشیمی، پوشاک و البسه قاچاق کرده بودند که از فعالیت این ها نیز 
جلوگیری شد. به گفته رحیمی در یک ماه اخیر گذشته ۷8 تارنما و صفحه فعال در بستر 
اینترنت که اقدام به اخلال در بازار ارز، قمار و پولشویی، فروش داروهای غیر مجاز کرده 
بودند، نیز مورد شناسایی قرار گرفته و از فعالیت آنها هم جلوگیری شد. همچنین به منظور 
پیشگیری از وقوع برخی تخلفات و جرایم محتمل در حوزه فضای سایبری شش نفر از 
مدیران صرافی های که دارای تراکنش مالی بالایی در حوزه رمز ارز بودند با هدف ساماندهی 
وضعیت رمز ارز احضار و موارد لازم با آنها مطرح شد. رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجا با 
اشاره اینکه فضای سایبری توسط معاونت امنیت اقتصاد دیجیتال پلیس امنیت اقتصادی 
فراجا رصد می شود، گفت: به منظور مقابله با اخلال گران اقتصادی در فضای سایبری ۲4 
پرونده قضایی برای گردانندگان صفحات متخلف در فضای مجازی تشکیل و ۲۷ نفر از 

مجرمین فعال در حوزه قاچاق و جرائم اقتصادی نیز دستگیر شدند.

فعالیت ۲۳۰۰۰۰ پرستار در ایران

انسداد بیش از ۴۰۰ سایت و صفحه مجازی
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وزیر راه و شهرسازی:

تجارت ایران و امارات 
به ۳۰ میلیارد دلار می رسد

۹۱.۳ درصد چک ها 
در اسفندماه وصول شد

تأمین ارز کالاهای 
اساسی، دارو و خدمات
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سرمقاله

اجرای نظام مالیاتی 
مطلوب و کارآمد

پایه های مالیاتی باید اصلاح 
شــوند و پایه های مالیاتی 
باید گسترش یابند؛ چراکه 
بسیاری از فعالیت ها در سبد 
پایه ای مالیاتی ما قرار ندارند، اصلاحیه ششم اینکه 
باید بسیاری از معافیت های مالیاتی برچیده شوند. 
همچنین باید نظام ممیزی و نظام خوداظهاری 
که دچار کم شــماری و دچار اختلالات دریافت و 
پرداختی و دچار تبانی و رشوه و اختلاس هستند، 
برچیده شــود. عدالت مالیاتی حاصل یک نظام 
مالیاتی مطلوب و کارآمد بوده و از پیش نیازهای 
اساسی برای رسیدن به این دستاورد ملی، ایجاد 

شفافیت اقتصادی در...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان
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صادرات تجهیزات آزمایشگاهی و پزشکی به آمریکا و اروپا

گسترش بازار صادراتی 
دانش بنیان ها

5۷0 هزار واحد خانه خالی شناسایی شد

اخطار مالیاتی به صاحبان خانه های خالی
صفحه3

صفحه2

رشد تجارت خارجی کشور
گمرک   ایران   اعلام   کرد؛

 معاون توسعه کسب و کار بین المللی سازمان توسعه 
همکاری های علمی و فناورانه گفت: 16 کشور به 
عنوان هدف اصلی صادرات محصولات دانش بنیان 
انتخاب کردیم که 4 کشور همسایه در اولویت قرار 
دارد. سیدمجتبی قدمگاهی در گفت وگو با مهر، با 
اشاره به برگزاری ششمین دوره برگزاری نمایشگاه 
اکسپو ۲۰۲4 )یکی از مهمترین رویدادهای تجاری 
برای معرفی توانمندی های صادراتی( اظهار کرد: 
آن چیزی که ما در سال های گذشته تاکنون شاهد 
بودیم این است که سال به سال بر رونق و پویایی این 
نمایشگاه در حال افزوده شدن است و این موضوع 
نشانگر این است که نمایشگاه اکسپو در سطح بین 
الملل دیده می شود. معاون توسعه کسب و کار بین 
المللی سازمان توسعه همکاری های علمی و فناورانه 
بین المللی معاونت علمی یکی از موضوعات مدنظر و 
مورد تاکید مقامات و مسئولان کشور را رونق شرکت 
های مبتنی بر دانش، عنوان کرد و گفت: نگاه کشور 
و حاکمیت این است که با فعال کردن و رشد اقتصاد 
دانش بنیان، نتیجتاً رشد اقتصادی سریع تر و موثری 
نســبت به شــرایطی که صرفاً خام فروشی کنیم، 
خواهیم داشــت. قدمگاهی با اشاره به حضور فعال 
شــرکت های دانش بنیان برای نمایش توانمندی 
های صادراتی خود در اکسپو ۲۰۲4 گفت: امسال 
 ۳۷A برای اولین بار شرکت های دانش بنیان در سالن
که مرکز دائمی نمایشگاه دانش بنیان است، استقرار 
دارند و عموم مردم می توانند از این نمایشگاه بازدید 
کنند. سال های گذشته صرفاً مقامات و هیات های 
تجاری امکان بازدید داشــتند اما امسال ورود برای 
 ۳۷A عموم آزاد است. وی ضمن اعلام اینکه در سالن
نمایشگاه بین المللی به طور مجزا ۷۰۰ شرکت دانش 
بنیان به نمایش 1۵۰۰ محصول و دستاورد فناورانه و 
نواورانه خود می پردازند، خاطرنشان کرد: البته برخی 

دیگر از شرکت های دانش...

مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه گفت: 
فــولاد مبارکه با صــادرات ۱.۴ میلیون 
تن محصولات فولادی بــه ارزش بیش 
از ۷۰۰ میلیــون دلار، عنوان بزرگ ترین 
صادرکننده غیرنفتی-پتروشیمی کشور 
را به خود تخصیص داد. این در حالی است 
که در صورت تجمیع میــزان صادرات 
صورت گرفته در گــروه فولادمبارکه، 
این گروه در میــان صادرکنندگان نفتی 
و غیرنفتی کشــور، رتبه دوم  را کسب 

خواهد کرد. 
به گزارش خبرنگار فولاد، گمرک ایران 
آمار عملکرد ۱۰۰ صادرکننده اول کشور 
در حوزه تجــارت خارجی را در ســال 
۱۴۰2 اعلام کرد. از مجموع صادرات غیر 
نفتی کشور در سال گذشته، بالغ بر ۱3۶ 
میلیون تن به ارزش بیش از ۴۹ میلیارد 
دلار صادرات غیرنفتی انجام شده است 
که از این میزان، ۶۹ میلیون و ۷3۹ هزار 
تن به ارزش 2۸ میلیارد و ۹۵۵ میلیون 
دلار توســط ۱۰۰ صادرکننده برتر انجام 
گرفته است. این میزان صادرات توسط 
۱۰۰ صادرکننده برتــر، بیانگر افت ۱.۴۷ 
درصدی از نظر وزن و افت ۱۸.۹ درصدی 
از نظر ارزش دلاری نسبت به سال ۱۴۰۱ 
است. با این حال فولاد مبارکه توانسته 
است در سال ۱۴۰2 هم از نظر وزنی و هم 
از نظر ارزش دلاری، رشــد قابل توجهی 

نسبت به سال ۱۴۰۱ داشته باشد. 
نکته حائــز اهمیت در رشــد صادرات 
محصولات فولاد مبارکه، افزایش هم زمان 

وزن و ارزش دلاری صادرات است.
محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل شرکت 
فولاد مبارکه در رابطه با میزان صادرات 
این شرکت در سال ۱۴۰2 گفت: شرکت 
فولاد مبارکه اصفهان با تغییر رویکرد در 
حوزه فروش و بازاریابی و حضور موثر در 
بازارهای جدید توانست ضمن تامین نیاز 
مصرف کنندگان داخلی در سال ۱۴۰2 بالغ 
بر یک میلیون و ۴۰۹ هزار تن محصولات 
فولادی به ارزش بیش از ۷۰۷ میلیون دلار 

صادر کرده که از نظر وزنی ۱۶.۶۱ درصد و 
از نظر دلاری ۱۴.۶۸ درصد نسبت به مدت 
مشابه در سال ۱۴۰۱ رشد داشته است و 
این رشد صادرات در شرایطی رقم خورده 
است که در سال ۱۴۰2 با محدودیت های 
گاز  و  بــرق  حــوزه  در   شــدیدی 

مواجه بودیم. 
طیب نیا افزود: نکته حائز اهمیت در رشد 
صادرات محصولات فولاد مبارکه، افزایش 
هم زمــان وزن و ارزش دلاری صادرات 
است. این مسئله بیانگر نگاه ویژه فولاد 
مبارکه برای گذر از خام فروشی و صادرات 
محصولات با ارزش افزوده بالاتر اســت. 
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه تصریح 
کرد: فولاد مبارکه با کســب سهم ۱.۴3 
درصــدی ارزش دلاری صادرات در بین 
کل صادرکنندگان در جایگاه پنجم قرار 
گرفته اســت و این در شرایطی است که 
رتبه اول به شــرکت ملی گاز و سه رتبه 
دیگر به شرکت های حوزه پتروشیمی باز 
می گردد و این مهــم، اهمیت رتبه فولاد 
مبارکه را به عنوان بزرگ ترین صادرکننده 
غیرنفتی و پتروشیمی دو چندان می کند. 
طیب نیا با اشــاره به جزئیات صادرات 
محصولات فولاد مبارکــه گفت: فولاد 
مبارکه بزرگترین تولیدکننده محصولات 

تخت در منطقه منا به شمار می رود و ۸۴ 
درصد تولیدات ما در ســال 2۰23 راهی 
بازارهای داخلــی و ۱۶ درصد راهی بازار 

صادراتی شده است.  
طیب نیا افزود: البتــه در بخش صادرات 
چالش هایی نیز وجود دارد که امیدواریم 
در سال های آتی رفع شود. نخست آن که 
برای فروش و ارائه محصولات متنوع به 
بازار جهانی محدودیت داریم. همچنین 
چالش اصلی صادرات در شرایط کنونی 
کشور عدم امکان برنامه ریزی بلندمدت 
با توجه به باثبات نبودن پیش بینی ها بر 
شرایط ارزی و تغییرات احتمالی قوانین و 
تعرفه ها و معافیت های صادراتی و ... است. 
به عنوان نمونه حذف معافیت های مالیاتی 
صادرات به واسطه محدودیت گذاشتن 
بر سقف معافیت ها در قانون بودجه سال 
جاری از مواردی است که با توجه به الزام به 
عرضه ارز با قیمت نیما توجیه صادرات را 
برای بسیاری شرکت ها از بین خواهد برد. 
همچنین زیرســاخت های کشور برای 
صــادرات باید تقویت شــود؛ در بخش 
لجســتیک و حمل و نقل نیاز به بهبود 
داریم، اسکله ها در بنادر باید تقویت شود 
تا بتوانیم محصولات را با تناژهای بیشتر 

صادر کنیم.

 مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه خبر داد:

فولاد مبارکه بزرگترین صادرکننده غیرنفتی و اولین 
صادرکننده در زنجیره صنایع معدنی در سال 1402

)نوبت دوم(
آگهی مناقصه عمومی دو مرحله ای

شرکت پترو پایدار ایرانیان در نظر دارد خدمات ترابري )تأمین و مدیریت 
و راهبری ماشین آلات سبک و ســنگین( پروژه PP/UT/OS بید بلند 
خلیج فارس را از طریق برگزاری مناقصه عمومی با انجام ارزیابی کیفی 
به متقاضیان واجدشرایط واگذار نماید. لذا از کلیه متقاضیان ذیصلاح که 
دارای سابقه مرتبط می باشند دعوت می گردد تا در صورت تمایل با مراجعه 

به آدرس ذیل نسبت به خرید اسناد مناقصه اقدام نمایند.
* تاریخ و مدت فروش اسناد مناقصه:

از تاریخ چاپ آگهی به مدت پنج روز کاری در ساعات اداری
*محل دریافت )خرید( و عودت اسناد مناقصه:

تهران، شهرک غرب، بلوار دادمان، خیابان شفق، ساختمان توحید، طبقه 
ششم، دبیرخانه کمیسیون معاملات

 تلفن: ۹- ۸۸۵۷۶۴۰۱ داخلی ۱۸۴۱ و ۱۸۴۵
* هزینه خرید اسناد مناقصه:

هزینه خرید اســناد ۱.۰۰۰.۰۰۰ ریال اســت که متقاضیان واجدشرایط 
می بایست به شماره حساب ۹۸۱۰۹۰۹۸۰۶ به نام آن شرکت نزد بانک ملت 
شعبه مسجد جامع شهرک قدس کد شــعبه ۶۵۶۵۶ )قابل پرداخت در 
تمامی شعب بانک ملت( واریز و اصل فیش مربوطه را جهت دریافت اسناد 

مناقصه به دبیرخانه کمیسیون معاملات شرکت ارائه نمایند.
دارا بودن صلاحیت ایمنی از اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی جهت 

شرکت در مناقصه الزامی است.
* مبلغ تضمین بانکی شرکت در مناقصه: 

 ۱۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال )ده میلیارد ریال(
* هزینه درج آگهی در روزنامه کثیرالانتشــار به عهده برنده مناقصه 

خواهد بود.
دبیرخانه کمیسیون معاملات- شرکت پترو پایدار ایرانیان
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اقتصاد2
ایران

۹۱.۳ درصــد چک هــا در 
اسفندماه وصول شد

براساس آمار چک های مبادله ای در اسفند ماه 
ســال ۱۴۰۲، بیش از ۹ میلیون و ۱۰۰ هزار 
فقره چک به ارزشی حدود ۶۹۲۵ هزار میلیارد 
ریال مبادله  شــد که نسبت به ماه قبل از نظر 
تعداد، ۹.۲ درصد و از نظر مبلغ، ۱۵.۹ درصد 

افزایش نشان می دهد.
تازه ترین آمار بانک مرکزی نشان می دهد در 
اسفندماه ســال ۱۴۰۲، بیش از 8 میلیون و 
3۰۰ هزار فقره چک به ارزشی بیش از ۶۱۱۱ 

هزار میلیارد ریال وصول شده است. 
در ماه مورد گزارش، استان تهران با سهم بیش 
از ۴۹ درصدی، بیشــترین ارزش چک های 
مبادله شده را داشــت که این میزان به لحاظ 
تعدادی نیز بیش از 3۲ درصد چک ها را شامل 
می شد. استان های اصفهان و خراسان رضوی 

نیز در رتبه های بعدی قرار دارند.
همچنین بیشترین نســبت تعداد چک های 
وصولی بــه مبادله ای در اســتان های گیلان، 
خوزستان و کرمانشــاه بوده اســت. از لحاظ 
ارزشی نیز بیشترین نسبت چک های وصولی در 
استان های البرز، خوزستان و گیلان بوده است. 
براساس این گزارش طی اسفندماه ۱۴۰۲، ۹۱.3 
درصد از کل چک های مبادله شــده در سامانه 
چکاوک وصول شده اســت. این نسبت از نظر 

مبلغی نیز معادل 88.3 درصد است.

جهش گسترده قیمت ها در بازار 
خودرو

بازار خودرو وارد فاز افزایشــی شــد. آن طور 
کــه گزارش هــا نشــان می دهــد، پرایــد 
SE ۱۵۱ مــدل ۱۴۰3 در بــازار خــودرو با 
افزایش یــک میلیــون تومانی بــه قیمت 
3۵۰ میلیون تومان و پرایــد SE ۱۵۱ مدل 
۱۴۰۲ نیز بــا افزایش یک میلیــون تومانی 
 به قیمــت 3۲۵ میلیــون تومان بــه فروش 

می رود.
در این میان، قیمت پژو ۲۰۶ تیپ 3 پانوراما 
مدل ۱۴۰۲ در بازار ۲ میلیون تومان افزایش 
یافتــه و ۶۶۰ میلیون تومــان قیمت خورده 
اســت. پژو ۲۰۷ دنده ای مدل ۱۴۰3 هم با 
افزایش ۲ میلیــون تومانــی، 8۰۵ میلیون 
تومان به فروش رفت. اما پــژو ۲۰۷ پانوراما 
اتوماتیک TU۵P مــدل ۱۴۰3 بدون تغییر، 
یک میلیارد و 8۰ میلیــون تومان به فروش 
رفت. پژو ۲۰۷ تیپ ۵ مدل ۱۴۰۲ با افزایش 
۲ میلیون تومانی، ۷۱۰ میلیون تومان قیمت 
پیدا کرد. امــا پژوپــارس ELX-TU۵ مدل 
۱۴۰۲ بدون تغییر، بــه قیمت 83۵ میلیون 
تومان رســید. پژوپارس LX مدل ۱۴۰۲ اما 
با کاهش ۱۵ میلیــون تومانی، 8۵۵ میلیون 

تومان قیمت پیدا کرد.
بنا به این گزارش، تــارا اتوماتیک V۲ مدل 
۱۴۰3 در بازار با افزایش ۵ میلیون تومانی به 
 V۱ قیمت ۹۷۵ میلیون تومان و تارا دنده ای
مدل ۱۴۰3 با افزایش ۵ میلیون تومانی، 8۱۵ 

میلیون تومان قیمت خورده است.
گزارش هــا از بــازار خودرو نشــان می دهد 
دناپلاس اتوماتیک توربو آپشنال مدل ۱۴۰3، 
با افزایش ۵ میلیون تومانی یــک میلیارد و 
۱۷۰ میلیون تومان قیمــت خورد. دناپلاس 
اتوماتیک توربو آپشــنال مدل ۱۴۰۲ اما ۵ 
میلیون تومان افزایش قیمت داشــته و یک 
میلیارد و 8۰ میلیون تومــان قیمت خورده 

است.
راناپلاس مدل ۱۴۰3 در حدود ۶۴۵ میلیون 
تومان و راناپلاس مــدل ۱۴۰۲ در بازار ۶۱۵ 
میلیون تومــان به فروش رفــت. همچنین 
ساینا S دنده ای بنزینی مدل ۱۴۰3 در بازار با 
افزایش ۲ میلیون تومانی ۴۴۰ میلیون تومان 
و ســاینا S دنده ای بنزینی مدل ۱۴۰۲ هم با 
افزایش ۲ میلیون تومانی ۴۱۰ میلیون تومان 

قیمت خورده است. 
اما ســمند ســورن پلاس EF۷ دوگانه سوز 
مدل ۱۴۰3 در بــازار با افزایــش ۲ میلیون 
تومانــی 8۲۰ میلیون تومان فروخته شــد. 
شــاهین G اتومات CVT مــدل ۱۴۰3 هم 
8۵۰ میلیون تومان قیمت پیدا کرد. شاهین 
G اتومات CVT مدل ۱۴۰۲ در بازار به قیمت 
8۱۰ میلیون تومان رســیده است. همچنین 
کوییک GX L دنده ای مدل ۱۴۰3 با افزایش 
۲ میلیــون تومانی به قیمــت ۴۵۰ میلیون 
تومان به فروش رفت. کوییک GX L دنده ای 
مدل ۱۴۰۲ هم با افزایش ۲ میلیون تومانی به 

قیمت ۴۲۵ میلیون تومان رسید.

اخبار

تجــارت خارجی کشــور 
با احتســاب نفــت خام، 
میعانــات گازی، خدمات 
فنی مهندســی و برق در 
فروردین ســال جاری با 
۴۷.۶3 درصد افزایش به رقــم ۱۰ میلیارد و ۴۲۰ 
میلیون دلار رســید. به گزارش گمــرک ایران، از 
مجموع صادرات و واردات کشور ۷ میلیارد و ۶8۰ 
میلیون دلار به صادرات و ۲ میلیارد و ۷۴۰ میلیون 

دلار آن به واردات اختصاص داشت.
بر اساس این گزارش، تراز تجاری کشور با احتساب 
نفت خام، میعانات گازی، خدمات فنی مهندســی 
و برق در فروردین ماه ســال جاری نسبت به مدت 
مشابه سال قبل به میزان ۴ میلیارد و ۹۴۰ میلیون 
دلار مثبت بوده است. این گزارش با اشاره به اینکه 
صادرات بدون احتساب نفت خام، میعانات گازی، 
خدمات فنی مهندســی، برق و صــادرات از محل 
تجارت چمدانی در این مــدت به میزان 3 میلیارد 
و ۱۷۰ میلیــون دلار بوده اســت، می افزاید: تراز 
تجاری کشــور بدون نفت هم در فروردین ماه در 
 مقایســه با مدت مشــابه قبل ۴3۰ میلیون دلار 

مثبت بود.
این گزارش حاکیســت، صادرات نفت خام، کوره 
و میعانــات گازی در فروردین ماه ســال جاری ۴ 
میلیارد و ۱8۰ میلیون دلار بوده است. براساس این 
گزارش، ارزش صادرات کشور در فروردین ماه سال 
جاری نسبت به مدت مشابه سال قبل ۱۶.8۵ درصد 

کاهش نشان می دهد.

این گزارش با اشــاره به اینکه 3 قلم عمده کالای 
صادراتی در فروردین ۱۴۰3 به پروپان مایع شده 
با ۲۱8 میلیون دلار، متانــول با ۲۰۱ میلیون دلار 
و قیر نفت با ۱8۰ میلیون دلار اختصاص داشــت، 
می افزاید: میانگین ارزش هر تن کالای صادراتی در 
این مدت با ۷.۹۶ درصــد کاهش به رقم 3۲8 دلار 

رسیده است.
در این مدت ۹ میلیون و ۷۰۰ هزار تن کالا به خارج 
از کشور صادر شد که نســبت به مدت مشابه سال 
قبل ۹.۶۶ درصد کاهش داشته است. عمده ترین 
مقاصد کالاهای صادراتی ایــران در فروردین ماه 
سال جاری شامل کشــورهای چین، عراق، امارات 

متحده عربی، ترکیه، پاکستان، افغانستان و عمان 
بوده اســت که این ۷ کشــور، ۷8 درصد از وزن و 
83 درصد از ارزش کل صادرات کشــور را به خود 

اختصاص دادند.
براســاس این گزارش در فروردین ماه سال جاری، 
میزان صادرات کالاهای پتروشــیمی 3 میلیون و 
3۰۰ هزار تن به ارزش یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون 
دلار بوده که به لحاظ وزن ۲۵.۷۷ درصد و از حیث 
ارزش ۲۴ درصد کاهش نشان می دهد. این گزارش 
می افزاید: در بین ۱۰ قلم عمده کالاهای صادراتی، 
گازهای نفتی و هیدروکربورهای گازی شکل مایع 
شده، اوره و میله های آهنی و فولادی از بیشترین 

افزایش و گاز طبیعی مایع شــده، شمش از آهن و 
فولاد و بوتان مایع شده از بیشترین کاهش در ارزش 

برخوردار بودند.
این گزارش در خصوص واردات کالا به کشــور در 
فروردین ماه ســال جاری می افزاید: در این مدت 
۲ میلیون و ۴۰۰ هزار تــن کالا به ارزش ۲ میلیارد 
و ۷۰۰ میلیون دلار وارد کشــور شــد که به لحاظ 
وزن 33.38 درصد افزایش و از حیث ارزش ۱۱.3۶ 

درصد کاهش داشته است.
ذرت دامی با 3۵3 میلیون دلار، کنجاله ســویا با 
۱8۱ میلیون دلار و گوشــی های تلفن هوشمند با 
۱۰۶ میلیون دلار 3 قلم عمــده کالاهای وارداتی 
در فروردین ماه ســال جاری بوده اند. بیشــترین 
افزایــش در بین ۱۰ قلم اول کالاهــای وارداتی به 
طلا به اشــکال خــام، کنجاله ســویا و روغن دانه 
آفتاب گردان و بیشــترین کاهش در ارزش نیز به 
قطعــات منفصله جهت تولید اتومبیل ســواری با 
کد تعرفه ۹88۷۰3۱۲، دانه سویا و برنج اختصاص 
داشت. متوسط ارزش گمرکی هر تن کالای وارداتی 
در فروردین ماه ســال جاری یک هزار و ۱۲۲ دلار 
بوده که نسبت به مدت مشابه ســال قبل 33.۵۴ 

درصد کاهش داشته است.
بر اساس این گزارش، ۷ کشور اول طرف معامله با 
ایران در فروردین ماه سال جاری شامل کشورهای 
امارات متحده عربی، چیــن، ترکیه، هلند، آلمان، 
هند و هنگ کنگ در مجمــوع ۷۲ درصد از وزن و 
۷8 درصــد از ارزش کل واردات کشــور را به خود 
اختصاص دادند. میزان ترانزیت خارجی کشــور از 
مسیر ایران در فروردین ماه سال جاری با ۴۷ درصد 

افزایش به رقم یک میلیون ۶۰۰ هزار تن رسید.

گمرک ایران اعلام کرد؛

رشد تجارت خارجی کشور 

تأمین ارز ۵ میلیارد دلاری کالاهای 
اساسی، دارو و خدمات

بانــک مرکــزی ۵ میلیــارد و ۲3۹ میلیون 
دلار ارز، از ابتــدا ســال تا ۱۱ اردیبهشــت 
مــاه ۱۴۰3 بــرای چهــار گــروه کالاهای 
اساســی و دارو، تجــاری و بازرگانی، واردات 
 در مقابــل صــادرات و خدمــات تامیــن 

کرده است.
آمارهای جدید اعلامــی بانک مرکزی بیانگر 
آن اســت که کالاهای تجاری و بازرگانی با 3 
میلیارد و ۵۷ میلیون دلار بیشــترین حجم 
را به خود اختصــاص داده اســت. کالاهای 
اساســی و دارو با یک میلیارد و ۱۶۱ میلیون 
دلار در رتبــه بعدی قــرار دارد؛ یک میلیارد 
و 3۱ میلیــون دلار از این گــروه به کالاهای 
اساســی و کشــاورزی شــامل گندم، دانه 
های روغنــی و نهــاده های دامــی و ۱۲8 
میلیون دلار دیگر نیــز به دارو، مــواد اولیه 
 دارو و تجهیزات پزشــکی تخصیــص داده 

شد. 
نرخ ارز تامینی برای کالاهای اساسی و دارو ۲8 
هزار و ۵۰۰ تومان بوده است. علاوه بر این، به 
ترتیب 8۹۰ و ۱3۱ میلیون دلار ارز برای گروه 
واردات در مقابــل صادرات و گــروه خدمات 
تامین شد. شایان ذکر است، طی سال جاری، 
تامین ارز صنایع در دو بازار نیما و واردات در 
مقابل صادرات، 3 میلیارد و ۹۴۷  میلیون دلار 

بوده است. 
ســهم ارز نیمایی  از این مقــدار، 3 میلیارد 
و ۵۷ میلیــون دلار  با نرخ ۴۱ هــزار تومان 
اســت و 8۹۰ میلیون دلار دیگر برای واردات 
در مقابــل صادرات بــا نرخ توافقــی تامین 
شده اســت. صنایعی که عمدتا ارز نیمایی و 
واردات در مقابل صادرات بــرای آنها تامین 
شــده اســت، شــامل صنایع حمــل و نقل 
و خــودرو، تجهیزات برق، معدنی، ماشــین 
 آلات و تجهیــزات تولیــد و منســوجات و 

پوشاک است.

۲.۷ میلیون بنای فرســوده و 
ناکارآمد شناسایی شد

معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: در محدوده 
بافت های فرســوده دو میلیــون و ۷۰۰ هزار 
بنای ناکارآمد و فرســوده وجــود دارد، این 
 بناها جان مــردم را در ۶۹۰ شــهر به خطر 

انداخته است. 
شــرکت  مدیرعامــل  آئینــی  محمــد 
بازآفرینی شــهری ایــران، گفــت: راهبرد 
اصلی مــا در ایــن دولــت مقاوم ســازی و 
پایدارســازی ســقف های لــرزان اســت، 
 زیرا بــه طور مســتقیم با جان انســان ها در

 ارتباط است.
وی تاکیــد کــرد: در محــدوده بافت های 
فرســوده دو میلیــون و ۷۰۰ هــزار بنــای 
ناکارآمد و فرســوده وجــود دارد، این بناها 
جان مردم را در ۶۹۰ شــهر به خطر انداخته 
است. بنابراین ما نوســازی را در اولویت قرار 
دادیــم؛ زیرا موضوع جان انســان ها اســت. 
این ۱۶۷ هزار هکتار شــامل ۶ هــزار محله 
یعنی چهــار هــزار و ۴۰۰ بافت فرســوده 
و تاریخــی و یک هــزار و ۱۷۰ ســکونتگاه 
 اســت و فقط 3۰۰ هزار کوچــه در آن وجود

 دارد.
معاون وزیر راه و شهرسازی تصریح کرد: برای 
نوسازی این بافت های فرسوده با سه چالش 
اساسی مواجه بودیم که نخستین چالش خود 
مردم ساکن در این بافت ها هستند. همچنین 
۴ چالش نوسازی در سند تحول دولت آمده 
که راهکار این اســت ما با بسته های تشویقی 
مختلف، سرمایه گذاران را ترغیب به نوسازی 

کنیم.
این مقــام مســؤول تاکیــد کــرد: بیش از 
۵۴۶ شــهر بسته های تشــویقی شهرسازانه 
را اجرا می کننــد؛ به طوری کــه آمار صدور 
پروانــه نشــان می دهــد در ســال ۱۴۰۲ 
رکــورد نوســازی در محــدوده بافت های 
 فرســوده در بــازه زمانــی بعــد از انقلاب

 شکسته شد.
مدیرعامــل شــرکت بازآفرینــی شــهری 
ایران گفــت: گام اول را با همکاری بســیج 
مســتضعفان و بسیج ســازندگی برداشتیم 
و تا الان ۴۶۷ حلقه میانــی ایجاد کردیم که 
در محلات هدف بازآفرینــی به ارائه خدمات 
می پردازند. ایــن اتفاق جدیدی اســت که 
 قصــد داریم این تعــداد را بــه ۲۰۰۰ حلقه 

برسانیم.

اخبار
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وزیر راه و شهرسازی با اشاره به پیش بینی تجارت 
3۰ میلیارد دلاری بین ایران و امارات، از آماده سازی 
۲۲ سند همکاری بین ۲ کشور در نشست کمیسیون 
مشــترک اقتصادی بین ایران و امارات برای امضا 

شدن خبر داد.
به گزارش خبرگزاری تسنیم به نقل از وزارت راه و 
شهرسازی، مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی در 
حاشیه نشست کمیسیون مشترک همکاری های 
اقتصادی ایــران و امــارات در ابوظبــی در جمع 
خبرنگاران افزود: درباره پیش بینی میزان تجارت دو 
کشور در سال پیش رو، اظهار کرد: ۲۷ میلیارد دلار 
تجارت بین دو کشور عدد کمی نیست و امارات بعد 
از چین بزرگ ترین شریک تجاری ایران است، اما با 
فعالیت این کمیسیون و با عزمی که در ۲ کشور وجود 
دارد پیش بینی می شود که این عدد در سال آینده 
به 3۰ میلیارد دلار برســد. وی گفت: پس از حدود 
۱۰ سال، نشست کمیسیون مشترک همکاری بین 
۲ کشور برگزار شد و در ابتدای آن ۲ سند در جهت 
رسمیت بخشی به خود کمیسیون به امضا رسید. 

رئیس کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی 
ایران و امارات با بیان اینکه در مجموع ۲۲ ســند از 
گذشته و در پی نشست های مقدماتی آماده شده که 
بین طرفین به امضا برسد، گفت: در این نشست در 
بخش های مختلف گردشگری، تسهیل تردد تجاری، 
نقش هر کشور در کریدور شمال- جنوب، توسعه 
فعالیت های بندری و افزایش تعداد پروازها بحث و 

گفت و گو شد.
بذرپاش ادامه داد: توســعه فعالیت هــای بندری و 
سرمایه گذاری شرکت های اماراتی در بنادر ایران یکی 
دیگر از موضوعات مهم مطرح شده در این نشست 
بود. موضوع دیگر تسهیل فرآیندهای بانکی بود که 
یکی از مهمترین پیش نیازهای تجارت و خواسته 
تجار ایرانی از امارات است که تبادلات مالی بانکی 
تسهیل شــود و قول های خوبی در این زمینه داده 
شد که امیدواریم بتوانیم در این زمینه پیشرفت های 

خوبی را شاهد باشیم.
وزیر راه و شهرســازی در ادامه با اشــاره به اینکه 
در سال گذشــته تجارت بین ۲ کشور ۲۷ میلیارد 

دلار بود و بعد از چین، بزرگ ترین شــریک تجاری 
ما امارات اســت، گفت: امارات نقش به ســزایی به 
عنوان مقصد صادراتی کالاهای ما دارد و به همین 
دلیل فراهم  کردن زیرساخت های توسعه تجارت، 
هم در بخــش تعرفه و هم در بخــش حمل و نقل 
بسیار مهم است. وی افزود: یکی دیگر از زمینه های 
همکاری بین ۲ کشــور موضوع گردشگری است و 
هر ۲ کشور زیرساخت های مطلوبی را برای توسعه 
گردشگری ایجاد کرده اند. به گفته بذرپاش، فعالیت 
بین اتاق های بازرگانی ۲ کشور و نیز ایجاد صندوق 
ضمانت با مشارکت ۲ طرف از دیگر موضوعات مطرح 

شده بین طرفین بود.
بذرپاش اضافه کرد: در مجموع با همه فشــارهایی 
که آمریکا ایجاد کرده که کشــورهای منطقه و به 
ویژه کشــور امارات رابطه خود را بــا ایران کاهش 
دهند، مانعی برای توسعه همکاری ها وجود ندارد 
و امیدواریم بعد از این نشست کمیسیون مشترک، 
سال آینده ســال متفاوتی در حجم فعالیت های ۲ 
کشور باشد. رئیس کمیسیون مشترک همکاری های 

اقتصادی ایران و امارات همچنین درباره توســعه 
بخش ترانزیت بین ۲ کشــور، توضیح داد: موضوع 
ترانزیت دریایی و جاده ای و ریلی باید هم زمان رخ 
دهد و کلان پروژه »ایران راه« که این روزها در دستور 
کار دولت است، در کنار تکمیل مسیرهای شمال و 
جنوب در حوزه زیرساخت و تسهیل نرم افزارهای 
ترانزیتی موجب شــد در سال گذشــته رشد قابل 

توجهی در زمینه ترانزیت داشته باشیم.
وی اظهار داشــت: زمینه های توســعه همکاری 
بندری نیز موضوع دیگر مطرح شده در این نشست 
بود و توافقات اولیه خوبی در ایــن زمینه انجام و از 
سوی طرف اماراتی برای سرمایه گذاری در بنادری 
مانند چابهار اعلام آمادگی شد. بذرپاش با اشاره به 
به کارگیری همه ظرفیت ها برای راه اندازی مســیر 
چابهار زاهدان و توســعه بندر چابهار، گفت: با این 
مهم می توانیم ظرفیت ترانزیتی عظیمی را در شرق 
کشور ایجاد کنیم که یکی از استفاده کننده های آن 
برای انتقال کالا به شمال و بالعکس به جنوب کشور 

امارات خواهد بود.

وزیر نیرو با اشاره به اینکه با اصلاح قوانین مالی صنعت 
برق، ســرمایه گذاری در حوزه تولید برق برای بخش 
خصوصی اقتصادی شده است، گفت: نیروگاه های سراسر 
کشور می توانند برق تولیدی خود را با نرخ های جذاب در 

بورس انرژی به مشترکان به فروش برسانند.
علی اکبر محرابیــان در همایش سراســری مدیران 
نیروگاه های کشــور با اعلام این خبر که بــه زودی در 
بورس انرژی ســاز و کار جدیدی برای عرضه مستقیم 
برق نیروگاه ها به مصرف کنندگان از طریق بورس انرژی 
نیز ایجاد خواهد شد، گفت: تمام تلاش ما این است که با 
جذاب کردن اقتصاد صنعت برق، ساز و کاری ایجاد کنیم 
تا نیروگاه ها به صورت نقدی انرژی برق تولید شده خود 
را به مشترکان بفروشند و درآمد حاصل از آن را صرف 

توسعه فعالیت های خود کنند.
محرابیان با اشاره به تجربه موفق عرضه برق تجدیدپذیر 
در تابلوی ســبز بورس گفت: اجرای موفق تابلوی سبز 
بورس که ســبب شــد فعالیت نیروگاهــی در بخش 
انرژی های تجدیدپذیر برای بخش خصوصی جذاب و 
اقتصادی شود، اثبات می کند که عرضه برق نیروگاه های 
حرارتی نیز در بورس انرژی می تواند به افزایش جذابیت 
فعالیت بخش خصوصی در این بخش و حل مشــکل 

نقدینگی این صنعت کمک کند.
وی در ارتباط با برنامه های جامع وزارت نیرو برای افزایش 
مشارکت مشترکان بخش خانگی در مدیریت بار مصرف 
برق نیز گفت: با یک روش هوشــمندانه و با اختصاص 
پاداش صرفه جویی به مشــترکان میزان مصرف برق 
بخش خانگی به شــکل معناداری نسبت به سال های 
گذشته کاهش یافت و در واقع انرژی برق به جای استفاده 
نادرست در بخش غیرمولد در بخش مولد مورد استفاده 

قرار گرفت.
وزیر نیرو با تاکید بر مدیریــت مصرف بخش خانگی با 
روش های هوشــمند و خلاقانه اضافه کرد: با اینکه در 
بسیاری از کشــورهای اروپایی با هدف کاهش مصرف 
برق، تعرفه ها تا ۷۰ سنت افزایش یافت، سیاست دولت 
ســیزدهم در این حوزه افزایش حداکثری مشــارکت 
مشــترکاندر صرفه جویی  با اجــرای طرح های متنوع 

مدیریت مصرف بود. محرابیان اظهار کــرد: بار اصلی 
وظایف صنعت برق کشور بر عهده بخش نیروگاهی است 
و بر همین اساس لازم بود در قالب همایشی سراسری 
آخرین اقدامات و برنامه های تولید برق نیروگاهی مورد 
بررسی و ارزیابی قرار بگیرد. وی در ادامه به توسعه سریع 
کشــور در طول دهه های گذشته اشــاره کرد و افزود: 
در دهه های گذشــته با توجه به رشــد خوب کشور در 
بخش های مختلف به ویــژه بخش صنعت، تقاضا برای 
مصرف برق به شدت افزایش یافت و همین روند توسعه ای 
باعث شد میان تولید و مصرف برق کشور فاصله معناداری 

ایجاد شود.
محرابیان اضافه کرد: اقتصاد کشور به صورت کلی بر پایه 
انرژی طرح ریزی شده است و در دهه های گذشته صنایع 
انرژی بر فراوانی مانند سیمان، آلومینیوم، فولاد، مس و در 
کنار آن بخش خانگی و تجاری رشد قابل توجهی داشتند 
که نتیجه همه این اتفاقات افزایش بسیار زیاد نیاز مصرف 

برق در کشور بود.
وزیر نیرو با اشاره به روندهای متفاوت افزایش ظرفیت 
تولید نیروگاهی برق کشور در دولت های گذشته بیان 
کرد: در دولت های هفتم و هشتم ۶۰ درصد، در دولت های 
نهم و دهم ۶8 درصد و در دولت های یازدهم و دوازدهم 
تنها ۲3 درصد به ظرفیت تولید برق کشــور نسبت به 
ابتدای هر دولت افزوده شــد. وی با بیان اینکه عملکرد 
ضعیف دولت گذشــته در توســعه ظرفیت نیروگاهی 
سبب شد تا دولت سیزدهم در ابتدای شروع به کار خود 
با ناترازی زیادی در صنعت برق رو به رو باشد، اظهار کرد: 
در ابتدای فعالیت باید دو اقدام اساســی یعنی جبران 
ناترازی پیش آمده و مدیریت بار مصرف برق را در دستور 

کار قرار می گرفت.
وزیر نیرو در ادامه سخنان خود با اشاره به برنامه تقدیمی 
به مجلس شورای اسلامی گفت: با اتکا به توان داخلی و 
ظرفیت نیروگاهی کشور از ابتدای دولت سیزدهم تاکنون 
بیش از 8۵۰۰ مگاوات به ظرفیت تولید برق کشور افزوده 
شده است که برای تحقق این مهم از اقدامات متفاوتی 
مانند ارتقای بازدهی نیروگاه ها، احداث نیروگاه جدید 
در بخش های تجدیدپذیر، حرارتی و برقابی استفاده شد.

اکبر پازوکی، رئیس اتحادیه صنف فروشندگان لوازم 
خانگی تهران توضیح داد: ممنوعیت واردات باعث شد 
تولیدکننده داخلی روی آن دسته از کالاهایی که در 
داخل کشور تولید نمی شوند سرمایه  گذاری کند و خط 

تولید آنها را راه بیندازد.
واردات لــوازم خانگی پیرو محدودیت هــای ارزی از 
سال ۱3۹۷ ممنوع شد و همچنان ادامه دارد. گرچه 
رفته رفته حمایت از تولید بهانه  تداوم این سیاســت 
محدودکننده شــد، اما آنچه در نهایــت طی این ۶ 
سال اتفاق افتاد، تشــدید انحصار بازار لوازم خانگی 
کشــور بود که تقریباً برای مصرف کننده دیگر حق 
انتخابی نگذاشته است. با این حال اکبر پازوکی، رئیس 
اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی، معتقد است چنین 
محدودیتی تا حدودی منجر به رشد سرمایه  گذاری و 

تولید در صنعت لوازم خانگی شده است.
 ممنوعیت واردات لوازم خانگی حالا وارد ششــمین 
سال خود شده است. این ممنوعیت که با هدف حمایت 
از تولید داخلی انجام شــد، تاثیر چندان مناسبی در 
بازار، به ویژه رفع نیاز مصرف کنندگان نگذاشته است. 
چراکه بیشتر کارشناسان معتقدند ممنوعیت واردات 
لوازم خانگی در این مدت تنها باعث شکل گیری نوعی 
انحصار در این صنعت شد. از جمله اینکه در این سال ها 
 تولیدکننده داخلی به تنها بازیگر میدان تبدیل شــد 
و حق انتخاب از مصرف کننده ایرانی گرفته شــد تا 
ناگزیر برای رفع نیاز خود ملــزم به خرید محصولات 

داخلی شود.
گرچه به تازگی زمزمه هایی از آزادسازی واردات به گوش 
می رسد، اما به نظر می رسد تنها برخی از محصولات که 
در داخل کشور تولید نمی شوند وارد خواهند شد و امید 
چندانی به آزادسازی واردات انواع لوازم خانگی وجود 
ندارد. با این همه، فعالان بازار این ممنوعیت را به فال 
نیک گرفته اند و می گویند این موضوع باعث شده است 

کیفیت محصولات داخلی افزایش پیدا کند.
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی تهران توضیح 
داد: ممنوعیت واردات باعث شد تولیدکننده داخلی 
روی آن دســته از کالاهایی که در داخل کشور تولید 

نمی شوند سرمایه  گذاری کند و خط تولید آنها را راه 
بینــدازد. از طرف دیگر اســتاندارد ضمانت  نامه های 
محصولات داخلی نیز در پی این موضوع به روز شــده 
است. به اذعان او کیفیت کالاهای ایرانی حالا به حدی 
رســیده که مردم آن را پذیرفته اند و از آنها اســتفاده 
می کنند. همچنیــن میزان شــکایات و نارضایتی از 
خدمات در اتحادیه، سازمان ها و ارگان های زیرمجموعه 

تقریباً به زیر یک درصد رسیده است.
پازوکی با تاکید بر اینکه اطلاعی از احتمال آزادسازی 
واردات ندارد توضیح داد: باید برنامه ریزی هایی انجام 
شود تا تاجری که هنوز ســرمایه اش را از کشور خارج 
نکرده بتواند به صورت هدفمند کالایی را که در داخل 
کشور تولید نمی شود اما به آن احتیاج است یا تولید آن 
کالا به مقدار انبوه نرسیده و یا مشکلاتی در تولید وجود 
دارد به صورت قانونی وارد کنــد. در این حالت دولت 
می تواند عوارض آن کالا را بگیرد و مردم هم می توانند از 
محصولی استفاده کنند که خدمات پس از فروش دارد.

رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی تهران در پاسخ 
به این سوال که آیا قیمت محصولات داخلی افزایش 
پیدا خواهد کرد یا خیر گفــت: وقتی فولاد که تولید 
داخل بوده افزایش ۲۵ درصدی داشــته و دلار برای 
تولیدکننده از 3۹ هزار تومان به ۴۲ هزار تومان افزایش 
پیدا کرده است، به طور حتم تولیدکننده داخلی درصدد 
افزایش قیمت محصولاتش خواهد بود. حال اینکه با این 

افزایش موافقت شود یا خیر مشخص نیست.
پازوکــی در ادامه دربــاره خدمات پــس از فروش 
شرکت های داخلی و به روزرسانی استانداردهایشان 
توضیح داد: شرکت ها برای دریافت ورق و ارز نیمایی 
باید میزان فروش شــان را در ســامانه ثبت کنند، در 
نتیجه سریعاً محصول را برای مشتری نصب می کنند. 
البته از ســال ۹۷ که واردات ممنوع شــد در کشور 
کم وکاستی هایی وجود داشت اما وضعیت رو به بهبود 
است. از خرداد سال گذشته شــرکت  های داخلی در 
حال به روز رسانی استانداردهایشــان هستند و حالا 
شــرکت هایی وجود دارند که کالا را پــس از یک ماه 

تعویض می کنند و مبلغ را به مشتری بازمی گردانند.
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سیداحمد حســینی، رئیس اتحادیه صنف فروشندگان لوازم 
یدکی خودرو و ماشــین  آلات تهران درباره میزان لوازم یدکی 
تقلبی در بازار می گوید: هیچ آمــار دقیقی از میزان لوازم یدکی 
تقلبی خودرو در بازار وجود ندارد. اگر هم آماری توسط مسئولان 
داده می شود براساس حدس و گمان است و براساس معیارهای 
دقیق نیست، اما لوازم یدکی تقلبی حجم خیلی زیادی از بازار را 
تشکیل نمی دهد. بازار لوازم یدکی خودرو با معضل تقلب مواجه 
است. این معضل نه تنها به اقتصاد و جیب مصرف کنندگان آسیب 

می زند، بلکه می تواند خطرات جانی نیز به دنبال داشته باشد.
در  گزارش زیر با رئیس اتحادیه صنف فروشندگان لوازم یدکی 
خودرو  و ماشین آلات تهران به بررسی ابعاد مختلف این معضل، 
ازجمله راه های ورود کالاهای تقلبی به بازار، روش های تشخیص 
تقلبی از اصلی و عواقب آن پرداخته شده؛ همچنین نکات مهمی 
برای خرید هر کدام از این کالاها ارائه می شــود تا به شــما در 

انتخابی آگاهانه و دورماندن از دام تقلب کمک شود.
سیداحمد حسینی، رئیس اتحادیه صنف فروشندگان لوازم یدکی 
خودرو و ماشین آلات تهران درباره میزان لوازم یدکی تقلبی در بازار 
می گوید: هیچ آمار دقیقی از میزان لوازم یدکی تقلبی خودرو در بازار 
وجود ندارد. اگر هم آماری توسط مسئولان داده می شود براساس 
حدس و گمان است و براســاس معیارهای دقیق نیست، اما لوازم 

یدکی تقلبی حجم خیلی زیادی از بازار را تشکیل نمی دهد.
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم یدکی خودرو درباره علل وجود 
لوازم یدکی تقلبی در بازار می افزاید: اگر دولت در حوزه نظارتی 
که از تکالیف دولت است با بخش خصوصی هماهنگی و همکاری 
کرده و بخشی از کار را به آنها واگذار کند، بخش بسیار زیادی از 
تولید و واردات کالای تقلبی در بخش لوازم یدکی کاهش پیدا 

خواهد کرد.
حســینی درباره راهکار جلوگیری از ارائه کالای تقلبی در بازار 
نیز معتقد است: در بخش شناسه کالا و کد رهگیری باید بگویم 
که در ســال ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ بارها فریاد زدیم کــه اجرای این 
قانون بسیار کار درستی اســت، اما اجرای همین قانون نیازمند 

زیرساخت است که به هیچ عنوان این زیرساخت فراهم نیست.
رئیس اتحادیه صنف فروشندگان لوازم یدکی خودرو و ماشین آلات 
تهران درباره چگونگی ورود لوازم یدکی تقلبی به کشور می گوید: 
کالای تقلبی از مبادی ورودی کشور داخل می شود و شناسه کالا و 
کد رهگیری اخذ کرده و در سطح کشور توزیع می شود، به این علت 
که ماده ۱۳ قانون قاچاق کالا و ارز در مبادی ورودی توسط گمرکات 

که زیرمجموعه وزارت اقتصاد است رعایت نمی شود.
مثلا شمع موتوری که با یک برند معروف ســاخت کشور آلمان 
شناخته می شود بیش از ۱۰ سال است که تولید آن در این کشور 
متوقف شده و در دیگر کشورها تولید می شود، این درصورتی است 
که این شمع با برند خاص و با نوشته ساخت آلمان در کشور ما توزیع 
و فروخته می شود. این کالای تقلبی است. به این دلیل که در مبادی 
ورودی کشور نظارت درستی نشــده و از ورود این کالا جلوگیری 
نمی شود. حالا این کالای تقلبی وارد کشور شده و بعد از توزیع تازه 

مسئولان خواهان پیگیری و جمع آوری این کالا می شوند.
رئیس اتحادیه فروشــندگان لوازم یدکی خودرو درباره خرید 
کالای اصلی می گوید: توصیه اکید مــا به مصرف کنندگان این 
اســت که حتما از واحدهای صنفی دارای پروانه کسب خرید و 
فاکتور دارای سربرگ با مهر و امضای فروشگاه مربوطه دریافت 
کنند.  باید دقت داشــته باشــید که مشــخصات کامل کالای 

خریداری شده در فاکتور درج شود. با این اوصاف اگر کالا تقلبی 
یا بی کیفیت باشد حتما با واحد شــکایات اتحادیه لوازم یدکی 

خودرو تماس بگیرند و مسئله را مطرح کنند.
حسینی درباره شعار سال تاکید می کند: بارها اعلام کردیم برای 
تحقق شعار سال و جهش در تولید، بزرگ ترین کاری که توسط 
دولت می تواند انجام شود، برداشتن موانع و سپردن کار به فعالان 
بخش خصوصی و نظارت بر آنهاست. کلمه مشارکت مردم در کنار 
کلمه جهش تولید یعنی همین سپردن کار به بخش خصوصی با 
نظارت و همکاری دولت است که امیدوارم در سال جدید شاهد 
آن باشیم، تا شفافیت در بازار ایجاد و در تولید گام های بزرگ و 

مؤثری برداشته شود.
رئیس اتحادیه صنف فروشــندگان لــوازم یدکی خــودرو  و 
ماشــین آلات تهران درباره علامت اســتاندارد لوازم یدکی هم 
این طور توضیح می دهد: تا زمانی که نظارت دقیق در بازار وجود 
نداشته باشد، کالا به صرف داشتن علامت استاندارد نمی تواند 
کالای اصلی به حساب بیاید،  زیرا این علامت هم در نهایت مورد 
تقلب قرار می گیرد. همچنان که در حال حاضر در بخش شناسه 
کالا و کد رهگیری تقلب صورت می گیرد در اضافه کردن علامت 

استاندارد نیز این اتفاق می افتد.
حســینی درباره چگونگی دریافــت علامت اســتاندارد برای 
لوازم یدکی تأکیــد می کند: تولیدکننــدگان صنفی هم برای 
اخذ اســتاندارد، اول باید شناسنامه دار شــوند تا بتوانند پروانه 
تولیــد بگیرند، این مرحله اگر به صورت درســت انجام شــود، 
اخذ اســتاندارد هم قطعا مؤثــر خواهد بود. تــا زمانی که یک 
واحد تولیدی شناسنامه دار نشــده باشد، قطعا از سوی سازمان 
استاندارد هم به رسمیت شناخته نمی شــود و برای این کالای 

تولیدی استاندارد صادر نمی شود.
در بخش تولید لنت ترمز که یک قطعه بسیار حساس در خودرو 
محسوب می شود و ارتباط مستقیم با ایمنی سرنشین دارد و جزو 
استانداردهای الزامی است، در سال گذشته ۶ کارگاه که این کالا 
را به صورت غیراستاندارد و تقلبی تولید می کردند پلمب شدند، 
از این ۶ کارگاه ۱۴ هزار دست لنت تقلبی کشف و ضبط شد. اگر 
این کارگاه ها با نظارت یک اتحادیه واحد فعالیت کنند قطعا از 

این نوع تولیدات و تخلفات جلوگیری می شود.
رئیــس اتحادیه صنف فروشــندگان لــوازم یدکــی خودرو و 
ماشــین آلات تهران یک توصیه دیگر هم برای خریداران دارد:  
درخصوص کالاهای تولید داخلی، برای شفافیت بازار در کشور 
اعلام کردیــم که تولیدکننــدگان صنفی هــر کالا باید دارای 
شناسنامه شــوند، زیرا وقتی این تولیدکنندگان شناسنامه دار 
شــوند، می توان با افراد متقلب برخورد و از تولید کالای تقلبی 

جلوگیری کرد.
در این حوزه دکتر برادران، معاون خدمات عمومی وزیر محترم 
صمت همکاری های بسیار خوبی با ما داشتند، با دستور ایشان 
و همراهی وزیر محترم قرار بر این شد که تولیدکنندگان در کل 
کشور زیرمجموعه و تحت نظارت اتحادیه تهران قرار بگیرند تا 
بتوانیم پیگیر جلوگیری از تولید کالای تقلبی باشیم. یک سال و 
نیم از این ماجرا می گذرد و با وجود تأیید وزارت صمت هنوز این 
مسئله به مرحله اجرا نرسیده است. تا زمانی که این برنامه ریزی 
به مرحله اجرا نرسد و ما ندانیم که تولیدکنندگان صنفی ما در 
کجا فعالیت می کنند و نظارت دقیق بر آنها نباشد، عده اندکی از 

این تولیدکنندگان، کالای تقلبی روانه بازار می کنند.

رئیس انجمن ملی سیب زمینی گفت: امروز قیمت هر کیلو 
سیب زمینی سر زمین ۸ تا ۱۰ هزار تومان است اما همین 
ســیب زمینی با قیمت بیش تری به دست مصرف کننده 
می رســد و این یعنی نظارت صحیحی از تولید تا توزیع 
وجود ندارد. وزارت جهاد کشاورزی عوارض ۶۰ درصدی 
برای صادرات ســیب زمینی با کد تعرفه ۰۷۱۰۱۰۰۰ از 
۱۵ اردیبهشت ماه و به منظور تامین نیاز داخل  تا اطلاع 

ثانوی اعمال کرد.
خسرو طالبی - رئیس انجمن ملی سیب زمینی در پاسخ 
به چرایی تعیین عــوارض ۶۰ درصدی بــرای صادرات 
سیب زمینی اظهار کرد: ناهماهنگی هایی که در تصمیم 
گیری های وزارت جهاد کشــاورزی وجــود دارد، باعث 
نگرانی اســت زیرا اگر دلیل اصلی تعیین عوارض تامین 
بازار داخلی باشد، ســازمان تعاون روستایی چندین هزار 
سیب زمینی را در اردبیل با قیمت کیلویی ۸۰۰۰ تومان 
خریداری کرده  و در انبارها موجود است. یعنی کمبودی 

در این بخش نداریم.
وی با تاکید بر اینکه کمبودی در تولید نداریم و مشــکل 
اصلی ما عدم نظارت صحیح بر بازار اســت، گفت: از مبدا 
تا مقصد نظارت درستی بر توزیع محصولات وجود ندارد. 
قیمت سیب زمینی در مبدا یعنی جنوب کرمان سر زمین 

کیلویی ۸۰۰۰ تا ۱۰ هزار تومان اســت اما همان ســیب 
زمینی در برخی از مناطق تهران به کیلویی ۵۵ هزار تومان 

می رسد.
رئیس انجمن ملی سیب زمینی اضافه کرد: نیاز به نظارت 
بیشــتر در بخش توزیع داریم. این درســت نیســت که 
تصمیمات از پشت میز گرفته شــود. یعنی چون قیمت 
ســیب زمینی در تهران به ۵۵ هزار تومان رســیده برای 
صادرات آن عوارض ۶۰ درصدی وضع شــود. نیاز اســت 
بررسی های میدانی صورت گیرد و با تشکل های این بخش 

جلساتی گذاشته و با آنها مشورت شود.
وی با اشاره به اینکه سالانه ۵ تا ۵ میلیون و ۵۰۰ هزار تن 
سیب زمینی در کشور تولید می شود، گفت: سرانه مصرف 
سیب زمینی با احتساب بذر حدود ۴ میلیون و ۸۰۰ هزار 
تن و میانگین صادرات در ۵ سال گذشته نیز ۵۰۰ تا ۶۰۰ 
هزار تن است. ســال گذشــته ۵ میلیون و ۳۰۰ هزار تن 
سیب زمینی تولید و ۳۰۰ هزار تن صادرات صورت گرفت. 
این یعنی با کسر نیاز بازار داخل، برای سال ۱۴۰۳ حدود 
۱۰۰ تا ۱۵۰ هزارتن ســیب زمینی های سال گذشته در 
سردخانه ها وجود دارد که قرار است با سیب زمینی های 

جدید وارد بازار شود.
این تولیدکننده ســیب زمینی تصمیمــات یکباره برای 

صادرات را عاملی بــرای کاهش انگیــزه تولیدکنندگان 
دانست و گفت که با این تصمیمات استمرار تولید تهدید 
می شود و اثراث منفی آن بر بازار نمایان خواهد شد. وی در 
بخش دیگری از صحبت هایش به استان های تولیدکننده 
سیب زمینی اشــاره کرد و گفت: سیب زمینی در جنوب 
کرمان )جیرفت(، گلستان و خوزســتان در حال تولید و 
عرضه به بازار است و از ماه های بعد علاوه بر این استان ها، 
فارس، اصفهان، همدان و سپس اردبیل نیز اضافه می شوند.
رئیس انجمن ملی سیب  زمینی در ادامه گفت: امروز قیمت 
هر کیلو سیب زمینی سر زمین ۸ تا ۱۰ هزارتومان است. 
این در حالیست که قیمت سیب زمینی برای تولیدکننده 
کیلویی ۱۲ هزار تومان تمام می شود. حال سوال اینجاست 
که چرا باید تولیدکننده در حال حاضر سیب زمینی را که 
پارسال تولید کرده و هزینه های سردخانه و انبار را متحمل 
شده کیلویی ۸ تا ۱۰ هزار تومان بفروشد ولی مغازه داران 

کیلویی ۵۵ هزارتومان؟ علت این موضوع چیست؟
وی در پایان گفت: برای تحقق شــعار ســال از مسئولان 
خصوصا وزیــر جهاد کشــاورزی درخواســت داریم که 
تشکل های بخش خصوصی و مردم را برای جهش تولید 
مشارکت دهند. انجمن هم برای تحقق شعار سال و جهش 

تولید و مشارکت های مردمی جهادی خدمت می کند.

طی ســال جاری علاوه بر تدویــن ۱۵۰ برنامه 
تخصصی با هدف گذر از پیک تابستانه مصرف 
برق و همچنیــن ۷۰ برنامه ویــژه تحولی که 
منجر به تغییــرات بنیادیــن در روند خدمت 
رســانی به مردم خواهد شــد در نظــر داریم 
اقدامات موثــری در حوزه اســتفاده از هوش 
مصنوعی در فطی ســال جاری علاوه بر تدوین 
۱۵۰ برنامه تخصصــی با هدف گــذر از پیک 
تابســتانه مصرف برق و همچنیــن ۷۰ برنامه 
ویژه تحولی که منجر به تغییــرات بنیادین در 
روند خدمت رســانی به مردم خواهد شــد در 
نظر داریــم اقدامات موثری در حوزه اســتفاده 
از هوش مصنوعــی در فرآیندهــای نظارتی و 
اجرایی انجــام داده و خدمات خــود را بیش از 
 گذشته با فناوری های نوین روز در دنیا، منطبق 

و همسو سازیم.
به گزارش وزارت نیرو، کامبیز ناظریان همزمان 
با نشست شورای معاونان این شرکت با بیان این 
که ضروری است افزایش بهره وری به عنوان مهم 
ترین رکن در تدوین طرح های فنی کارشناسان 
مورد نظر قرار گیرد تصریح کرد: پرهیز از فعالیت 
های کم اثر و هزینه ساز، گامی مهم در حفظ بیت 
المال است و انتظار می رود تمامی بخش های 
فنی و مهندســی در تدوین طرح های مرتبط با 
توسعه و بهبود شبکه به شیوه ای عمل کنند که 

از فعالیت های کم اثر، جلوگیری شده و اقدامات 
انجام شده، منجر به تاثیراتی ملموس و شاخص 
 در بهبــود کیفیت ارائه خدمــات به هموطنان 

تهرانی شود.
ناظریان با یادآوری این که اقدامات موثری طی 
ســال های اخیر در حوزه بــرق پایتخت انجام 
شــده اســت افزود: خوشــبختانه امروز شاهد 
اثرات مثبت ناشــی از این اقدامات هســتیم و 
شــهروندان تهرانی می توانند نتایج حاصله در 
حوزه ارائه خدمــات الکترونیک و غیرحضوری، 
کاهش حوادث و خاموشــی، افزایش پایداری 
و ضریــب اطمینان و بهبود روشــنایی معابر را 
به وضوح مشــاهده کنند و ارزیابی های انجام 
 شده نیز نشان دهنده رضایت شهروندان در این 

حوزه است.
وی خاطرنشــان کرد: طی ســال جاری علاوه 
بر تدویــن ۱۵۰ برنامه تخصصــی با هدف گذر 
از پیک تابســتانه مصرف بــرق و همچنین ۷۰ 
برنامه ویژه تحولی که منجر به تغییرات بنیادین 
در روند خدمت رســانی به مردم خواهد شد در 
نظر داریــم اقدامات موثری در حوزه اســتفاده 
از هوش مصنوعــی در فرآیندهــای نظارتی و 
اجرایی انجــام داده و خدمات خــود را بیش از 
 گذشته با فناوری های نوین روز در دنیا، منطبق 

و همسو  سازیم.

معاون روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تشریح فرایند 
اجرای طبقه بندی مشاغل در کارگاه ها و بنگاه های اقتصادی گفت: 
امســال ۱۰۵۰ واحد بالای ۵۰ نفر را هدفگذاری کرده ایم که طرح 
طبقه بندی در آن ها عملیاتی شود. علی حسین رعیتی فرد اظهار 
کرد: ســال گذشــته طرح تحولی را در وزارتخانه اجرا و مجموعه 
 اقداماتی را پیگیری کردیــم برای آنکه عدالت مزدی در کشــور

 عملیاتی شود.
وی افــزود: در انتهای ســال ۱۴۰۱ آزمون مشــاورین طرح های 
طبقه بندی مشــاغل را برگزار کردیم و برای نخستین بار انحصار 
را شکستیم. همه کســانی که در این حوزه تخصص داشتند را به 
این آزمون دعوت کردیم تــا تعداد نفراتی که طراحی و مشــاوره 
طرح طبقه بندی را انجام می دهند، در کشــور گسترش بدهیم که 
 خوشبختانه از این طریق بیش از ۱۶۰ نفر مشاور به مشاورین قبلی 

ما اضافه شد.
رعیتــی فرد ادامه داد: ســال گذشــته نیــز طرح تحولــی را در 
وزارتخانه پیشــنهاد دادیم که به موجــب آن ۱۰۰۰ واحد بالای 
۵۰ نفر کارکن ملزم شــدند طرح طبقه بندی مشــاغل داشــته 
باشند تا عدالت مزدی رعایت شــود. معاون وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی تصریح کرد: بر اساس ماده ۴۸ قانون کار، باید واحدهای 
بالای ۵۰ نفر مشــمول طرح طبقه بندی مشاغل شوند؛ به همین 
 منظور امســال اجرای طبقه بنــدی مشــاغل در ۱۰۵۰ واحد را 

هدفگذاری کردیم.
به گفته وی اجرای طرح طبقه بندی مشــاغل در بنگاه ها موجب 
می شــود کارگر با تجربــه، ماهر و باســابقه با کارگــری که تازه 
 وارد و حداقل بگیر اســت، تفــاوت هایی در حقوق و دســتمزد 

داشته باشند.

ســخنگوی کمیســیون 
اصل نــود گفــت: طبق 
گزارش مدیران ســامانه 
املاک و اســکان، تاکنون 
۵۷۰ هــزار واحــد خانه 
خالی در شــهرهای بالای ۱۰۰ هزار نفر شناسایی 
و اخطارهای لازم به صاحبان آنها مبنی بر پرداخت 
مالیات ارسال شده است. علی خضریان در تشریح 
نشســت این کمیســیون جهت نظارت بر حسن 
اجرای قوانیــن موضوع فعالیت ســامانه املاک و 
اســکان گفت: با توجه به اینکه بــا پیگیری های 

کمیســیون اصل نودم قانون اساســی مراحل راه 
اندازی و فعالیت ابتدایی ســامانه آغاز شــده، این 
جلسه در جهت احصای موانع و مرتفع کردن آنها 

در جهت اجرای کامل برگزار شد.
وی افزود: کمیسیون از ابتدای دوره فعالیت خود 
در مجلس یازدهم موضوع سامانه املاک و اسکان 
را پیگیری کــرده و این حکم قانونی که از ســال 
۱۳۹۴ یعنی زمان تصویب ماده ۱۶۹ مکرر قانون 
مالیات های مستقیم اجرایی نشده بود، در مراحل 
اولیه و استقرار ســامانه اجرا شــد. پس از آن در 
مراحل مختلف و با تشکیل جلسات تخصصی و با 
حضور دستگاه های مرتبط وظایف هر دستگاه در 
تعامل با ســامانه املاک و اسکان پیگیری و احکام 

آئین نامه ها و مقررات اجرا شدند.
خضریان اضافه کرد: در این جلســه که با حضور 
مدیران وزارت راه و شهرســازی، ســازمان ثبت 
احوال، بانک مرکــزی، کارگــروه تعامل پذیری 
دولت الکترونیک و اعضای کمیســیون به ریاست 
حجت الاسلام پژمانفر برگزار شــد، ابتدا مدیران 
سامانه املاک و اسکان گزارشی از آخرین وضعیت 
ســامانه را ارائــه کردند و بر اســاس گزارش های 
اعلامی تا به حال ۵۷۰ هــزار واحد خانه خالی در 
شــهرهای بالای ۱۰۰ هزار نفر شناسایی شد که 
اخطارهای لازم به صاحبان آنها مبنی بر پرداخت 

مالیات ارسال شده است.
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و 

پردیس افزود: تاکنون بیش از۷۰ درصد اطلاعات 
اسناد تک برگ ارائه شده از ســوی سازمان ثبت 
اسناد در سامانه وارد شده است و  با اتصال سامانه 
خودنویس، اطلاعات مؤجران و مستأجران نیز به 
این سامانه متصل شده اســت. همچنین در حال 
حاضر اطلاعــات خرید و فروش در دفاتر اســناد 
رســمی نیز به صورت برخط به ســامانه املاک و 
اسکان اتصال یافته اســت و در حال حاضر محل 
ســکونت اصلی ۷۵ میلیــون کد ملی بــر مبنای 

کدپستی در سامانه مذکور احصاء شده است.
وی گفت: در این جلسه مقرر شــد اقدامات لازم 
برای الزام افراد به ثبت اطلاعات در سامانه املاک و 
اسکان برای صدور دسته چک از سوی بانک مرکزی 
صورت پذیرد و سازمان ثبت احوال نیز مکلف شد، 
اقدامات اولیه را برای ارائه خدمات چهارگانه خود 
یعنی تولد ازدواج طلاق و وفــات از طریق تعیین 
محل اقامت توســط ســامانه املاک انجام دهد. 
عضو هیأت رئیســه کمیســیون اصل نود مجلس 
خاطرنشــان کرد: در این جلسه مقرر شد اقدامات 

دســتگاه های اجرایی به دقت توسط این کارگروه 
رصد شده و در صورت استنکاف دستگاه ها از انجام 
تکالیف قانونــی خود، این موارد ضمــن ارجاع به 
مرجع قضایی، مطابق قانون برای اقدامات نظارتی 

به کمیسیون اصل نود ارسال شود.
در لایحه بودجه ۱۴۰۳ درآمــد حاصل از مالیات 
واحدهای خالی از ســکنه فقــط ۱۰۰۰ میلیارد 
تومان و مالیات واحدهای مســکونی گران قیمت 
۴۳۷ میلیارد تومان در نظر گرفته شــده اســت. 
دولت در جدول شــماره ۵ مربوط به منابع قانون 
بودجه ۱۴۰۳ درآمدهای مالیاتی را ۱۳۰۸ هزار و 
۶۳۲ میلیارد تومان در نظر گرفته که سهم مالیات 
از واحدهای خالی از سکنه ۱۰۰۰ میلیارد تومان 
است. این رقم حدود یک صدم درصد از کل بودجه 

۶۳۴۷ همتی را شامل می شود. 
مالیات خانه هــای لوکس از این عــدد نیز کمتر 
اســت. در لایحه بودجــه ۱۴۰۳ درآمد حاصل از 
مالیات واحدهــای مســکونی گران قیمت ۴۳۷ 
میلیارد تومان در نظر گرفته شــده است. اگرچه 

دولت همواره اعلام کرده مالیات های حوزه مسکن 
صرفا جنبه کنترلی و ســاماندهی بازار مســکن 
را دارد و روی مبالغ آن حســاب نکــرده، برخی 
کارشناســان به این بهانه که دولــت قصد دارد از 
محل مالیات های بخش مســکن برای خود کسب 
 درآمد کند بعضا دولت ســیزدهم را مورد نقد قرار

 می دهند.
با ایــن اوصــاف، تامین منابــع از محــل مالیات 
واحدهای خالــی و لوکــس رقم قابــل توجهی 
نیست. در ۱۱ ماه ابتدای ســال گذشته نیز طبق 
اعلام مرکــز پژوهش های مجلــس، جمع مالیات 
خانه های لوکــس و خالی به ۵۰ میلیــارد تومان 
هم نرســید. یکی از مشــکلات در اجرای قانون 
مالیات خانه های خالــی و واحدهای لوکس نبود 
مکانیزمی برای شناســایی ایــن واحدها عنوان 
می شــود؛ زیرا پایــگاه داده معتبری بــرای ثبت 
معاملات مســکن وجود ندارد و با وجــود ایجاد 
 سامانه املاک و اســکان، این چالش به قوت خود 

باقی است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

۵۷۰ هزار واحد خانه خالی شناسایی شد

اخطار مالیاتی به صاحبان خانه های خالی 

تولید سالانه بیش از ۵ میلیون تن سیب زمینی 

۱۰۵۰ کارگاه مشمول طرح طبقه بندی مشاغل اعلام برنامه های عبور از اوج مصرف برق 

آمار دقیقی از لوازم یدکی تقلبی وجود ندارد

اجرای نظام مالیاتی مطلوب و کارآمد
عبدالمجید شیخی، اقتصاددان

پایه های مالیاتی باید اصلاح شوند و پایه های مالیاتی باید گسترش یابند؛ چراکه بسیاری از فعالیت ها در 
سبد پایه ای مالیاتی ما قرار ندارند، اصلاحیه ششم اینکه باید بسیاری از معافیت های مالیاتی برچیده 
شوند. همچنین باید نظام ممیزی و نظام خوداظهاری که دچار کم شماری و دچار اختلالات دریافت و 
پرداختی و دچار تبانی و رشوه و اختلاس هستند، برچیده شود. عدالت مالیاتی حاصل یک نظام مالیاتی 
مطلوب و کارآمد بوده و از پیش نیازهای اساســی برای رسیدن به این دســتاورد ملی، ایجاد شفافیت 

اقتصادی در جامعه است.
با توجه به گســتردگی فرار مالیاتی در ایران، اگر دامنه اصلاح پوشش مالیاتی افزایش پیدا کند، قطعاً 
منابع خوبی در اختیار بودجه کشور قرار می گیرد. قاطعیت دولت در اخذ مالیات می تواند منجر به پایان 

 یافتن یا سرکوب هرچه بیشتر فعالیت های غیرمولد در کشور شود.
بسیاری از کشورهای دنیا که انرژی، مانند نفت و گاز برای صادرات و درآمدزایی ندارند، ارکان درآمدهای 
جاری کشور را بر پایه اخذ مالیات از ثروتمندان و درآمد اصحاب قدرت و ثروت گذاشته اند. به  این  دلیل 
انتظار می رود دولت و مجلس در اقدامی هماهنگ و همراه با طراحی ابزارهای محاسبه برای اخذ مالیات 
در دسته ها و بخش های گوناگون انقلابی، برنامه ای در امر دریافت مالیات از گروه های برخوردار جامعه 

داشته باشند.
برنامه مالیات بر خانه های خالی که می تواند نرخ اجاره را پایین بیاورد. اما چند سال است روی هوا مانده 
است. چرا نمی توانیم جلوی فرار مالیاتی را بگیریم؟ فرار مالیاتی دست کم گرفته شده درحالی که باعث 
افزایش ضریب جینی است. نگرفتن مالیات ابزاری در خدمت پیش قراولان نرخ گذار و تصمیم گیر در 
بازار است. خودشان تعیین کننده نرخ می شوند و دیگران تبعه آن ها و به دنبال آن ها هستند. جیب داراها 
مرتباً پرپول می شود و مالیاتی نمی پردازند. این اقشــار روزبه روز فربه تر می شوند و قدرت خرید سایر 
اقشار پایین تر می آید و درواقع ضریب جینی بیشتر می شود. سیاست های سنجیده می تواند انتظارات 

تورمی را کاهش دهد. 
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فناوری و 
اطلاعات

اینترنت ۴G نوکیا به ماه می رود
شرکت نوکیا مشغول توسعه سیستم ارتباطات ۴G/LTE برای ماه است و نخستین 
قطعه از شبکه احتمالا در اواخر سال جاری میلادی به این سیاره ارسال شود. قرار 
است طی ماموریت IM-۲ شرکت Inituitive Machineسخت افزاری برای 
یک نسخه ساده از شبکه ارتباط اینترنتی به فضا پرتاب شود و روی قطب جنوب 
ماه فرود بیاید. تجهیزات نوکیا که در اصل یک جعبه شبکه ارتباطی است، لندر ماه 
Nova-C را با کاوشگر MAPP و ابزار جهنده Micro-Nova ساخت همین 
شرکت مرتبط می کند و به این ترتیب قابلیت های شبکه اینترنتی در مسافت های 
 Bell Labs Solutions کوتاه و طولانی آزموده می شود. تیری کلاین رییس
Research در نوکیا در بیانیه ای اعلام کرد: ارتباطات نیز مانند ســرپناه، غذا و 
تجهیزات حیاتی بخشی مهم از هر ماموریتی است که به مریخ انجام می شود. با 
ایجاد یک شــبکه اختصاصی در فضا، ما از همان فناوری های پیشرفته ای بهره 
می بریم که میلیاردها تلفن هوشمند را روی زمین به هم متصل می کنند. در سال 
۲۰۲۰ میلادی ناسا قراردادهایی با ۱۴ شرکت امضا کرد تا فناوری های نوین برای 
پشتیبانی از برنامه آرتمیس را توسعه دهند. نوکیا ۱.۴۱ میلیون دلار دریافت کرد 
تا نخستین شبکه سلولی روی ماه را بســازد. این شرکت به جای توسعه فناوری 
های جدید، ســخت افزارهای فعلی را برای محیط ماه سازگار کرد. اگر همه چیز 
طبق برنامه ریزی پیش برود، شبکه ۴G/LTE نوکیا روی ماه پهنای باند بیشتری 
نسبت به سیستم های فرکانس بسیار بالا)UHF( فراهم می کند که برای ارتباطات 
فضایی توسعه یافته اند. این امر نه تنها ارتباطات بین فضانوردان بلکه برای سیستم 
های رباتیک خودران روی ماه را تســریع می کند. علاوه بر آن شبکه مذکور به 

تدریج برای مریخ سازگار می شود و در آینده به ۵G ارتقا می یابد.

پایانی بر مجوزهای کاغذی با هوشمندسازی دولت
به دنبال هوشمند شــدن بسیاری از خدمات طی ۲ ســال گذشته، الکترونیکی 
شدن مجوز کسب و کار و فعالیت های اقتصادی هم مورد تاکید قرار گرفته و تعداد 
مجوزهای کاغذی که تا اردیبهشت جاری به شناسه یکتا تبدیل شده، به ۴۶۸ هزار 
و ۹۱۹ مجوز رسیده که از این تعداد سهم اصناف ۴۳۹ هزار و ۴۶۰ مجوز و بیشترین 
تبدیل مجوز کاغذی به شناسه یکتا هم در استان های لرستان، گیلان، چهارمحال 

و بختیاری و خراسان جنوبی انجام شده است.
تحقق دولت الکترونیکی و هوشمندسازی دولت از جمله موضوعاتی بود که از ابتدا 
در دستور کار دولت سیزدهم قرار داشت و در تلاش بودند تا اطلاعات  و داده ها را 
در نظام اداری کشــور یکپارچه کنند. درگاه ملی مجوزهای کسب و کار، بستری 
اینترنتی تحت مدیریت دبیرخانه »هیأت مقررات زدایی و بهبود محیط کســب  
و کار« است که برای همه کســب و کارهای موجود در کشور، شرایط، مدارک، 
مجوزهای پیش نیاز، هزینه و زمان صدور مجوز را شفاف و قابل فهم ارائه می کند. 
این درگاه، تنها مرجع رسمی اعلام شرایط صدور مجوزهای کسب وکار و معرفی 
مرجع قانونی صادرکننده همه مجوزهای کسب وکارها در کشور محسوب می شود.

شفاف ســازی شــرایط، مدارک، زمان و هزینــه لازم برای صــدور مجوز همه 
کسب وکارها، معرفی مرجع اصلی صادرکننده مجوز هر کسب و کار، سهل کردن 
شرایط، مدارک و زمان و هزینه لازم برای صدور مجوز همه کسب و کارها، ثبت نام 
از متقاضیان دریافت مجوز، راهنمایی و هدایت وی به درگاه تخصصی صادرکننده 
مجوزو پشتیبانی و پیگیری دریافت مجوز موردنظر متقاضی در زمان اعلام شده و 
پیگیری قضایی درصورت عدم صدور مجوز بدون دلیل موجه از جمله کارکردهای 

اصلی درگاه مذکور است.
درواقع با هوشمند شدن خدمات دولت، کسبه ای که شناسه یکتا نداشته باشند 
و نامشــان در بانک اطلاعات کسب وکار ثبت نباشــد، برای دریافت خدمات در 
اداره های دولتی و بانک ها دچار مشکل می شــوند. بنابراین دارندگان مجوزهای 
کاغذی می توانند با مراجعه به درگاه ملی مجوزها با ورود ســه کد )سریال کارت 
ملی، شناسه پروانه و کد پســتی محل خدمت( به سرعت، رایگان و غیرحضوری 

شناسه یکتا دریافت کنند.
اما از آبان ماه ۱۴۰۱ صدور شناســه های یکتا در درگاه ملی مجوزها آغاز شد و از 
آن زمان تاکنون برای همه کسب وکارها شناسه یکتا صادر می شود تا مجوزهای 
کاغذی و قدیمی حذف شود. بنابراین بسیاری از خدمات دولت الکترونیکی شده و 
به همین دلیل مجوزهای کسب و کار و فعالیت های اقتصادی هم باید الکترونیکی 
شود تا بتوانند از مزایای آن شوند. با توجه به اهمیت این موضوع اخیرا تأکید شده 
تا ۲۵ اردیبهشت سال جاری فرصت انجام این امر وجود دارد و متقاضیان با وارد 

کردن اطلاعات اولیه در این درگاه می توانند کد دریافت کنند.
در این باره مدیرکل امور اقتصادی و دارایی استان زنجان با اشاره به اینکه صدور 
شناسه یکتا به دلیل انجام ثبت نام جدید، متغیر است گفته  که تاکنون بیش از 
۷۰۰۰ شناسه یکتا در استان زنجان صادر شده که این میزان در کشور حدود ۷۰۰ 
هزار کد یکتاست؛ با گرفتن این کد طبق ضوابط شبکه بانکی و دستگاه های اجرایی 

افراد می توانند مثل گذشته کارهای خود را انجام دهند.
اما طبق آخرین اظهارات مدیرکل امور اقتصاد و دارایی لرستان تاکنون ۳۹ درصد 
از مجوزهای قدیمی کاغذی استان با کمک دستگاه ها تبدیل به مجوز الکترونیکی 
شده اند؛ در واقع ۶۶ هزار و ۵۲۵ مورد مجوز کاغذی در این استان صادر و تأکید 
شده درصورتی که مجوزها الکترونیکی نشوند، باطل و فرد فاقد مجوز لازم برای 

ادامه فعالیت  شناخته می شود.
علاوه بر موارد گفته شده اخیرا اعلام شد در خراسان شمالی ۴۹۴۰ شناسه یکتا 
برای پروانه کسب کاغذی و قدیمی صادر شده است. درحال حاضر استان خراسان 
شمالی رتبه ۱۵ کشور را در حذف پروانه های کسب قدیمی و کاغذی دارد. حدود 
۳۰ هزار واحد صنفی در این استان فعال است که حدود ۱۵ درصد از آن ها برای 
تبدیل مجوزهای کاغذی به شناسه یکتا اقدام کرده اند. همزمان با تلاش و اقدامات 
استان ها برای ثبت نام در این درگاه اوایل اردیبهشــت ماه مدیرکل اقتصادی و 
دارایی استان مرکزی گفت ۵۱ هزار درخواست صدور مجوز الکترونیکی از ابتدای 

سال ۱۴۰۱ تاکنون در این استان ثبت شده  است.
همچنین ۲۴ هزار مجوز الکترونیکی در استان صادر شده که از این تعداد، ۸۱۰۰ 
درخواســت مورد مربوط به وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی است که بیشترین 
موارد درخواست هاست و ۴۶۰۰ مجوز به صورت ثبت محور و بدون نیاز به مراجعه 
حضــوری و از طریق درگاه ملی مجوزها و به صورت برخط صادر شــده  اســت. 
گفتنی است، استان همدان هم با تبدیل ۱۳ هزار و ۳۷۵ پروانه صنفی کاغذی به 
الکترونیک در جایگاه سوم کشور قرار گرفت. ۶۹ هزار و ۹۰۶ پروانه صنفی معتبر 
در استان همدان وجود دارد و تا چهارم اردیبهشت ماه ۱۹.۱ درصد از پروانه های 
صنفی استان همدان به پروانه الکترونیک تبدیل شده است. اما در کنار آمار اعلام 
شده از سوی هر استان، چندی پیش مرکز ملی مطالعات، پایش و بهبود کسب و 
کار تعداد مجوزهای کاغذی که تا هشتم اردیبهشــت ماه به شناسه یکتا تبدیل 
شده است به ۴۶۸ هزار و ۹۱۹ مجوز رسید که از این تعداد سهم اصناف ۴۳۹ هزار 

و ۴۶۰ مجوز است.
طبق اعلام مرکز بهبود محیط کسب وکار در میان استان ها بیشترین تبدیل مجوز 
کاغذی به شناسه یکتا در استان های لرســتان، گیلان، چهارمحال و بختیاری و 
خراســان جنوبی و کمترین میزان تبدیل مجوزهای کاغــذی به الکترونیکی به 
ترتیب در اســتان های خوزستان، کرمان، بوشــهر، فارس، هرمزگان و سیستان 
و بلوچستان صورت گرفته اســت. همچنین در میان دستگاه ها نیز سازمان ملی 
استاندارد، اصناف، وزارت ورزش و جوانان و سازمان نظام پزشکی در صدر جدول 

کارزار تبدیل مجوزهای کاغذی به شناسه یکتا قرار دارند.

اخبار

معاون توســعه کســب و کار 
بین المللی ســازمان توسعه 
همــکاری هــای علمــی و 
فناورانه گفت: ۱۶ کشــور به 
عنوان هــدف اصلی صادرات 
محصولات دانش بنیــان انتخاب کردیم که ۴ کشــور 
همسایه در اولویت قرار دارد. ســیدمجتبی قدمگاهی 
در گفت وگو با مهر، با اشــاره به برگزاری ششمین دوره 
برگزاری نمایشــگاه اکســپو ۲۰۲۴ )یکی از مهمترین 
رویدادهای تجاری برای معرفی توانمندی های صادراتی( 
اظهار کرد: آن چیزی که ما در سال های گذشته تاکنون 
شاهد بودیم این است که سال به سال بر رونق و پویایی 
این نمایشگاه در حال افزوده شدن است و این موضوع 
نشانگر این است که نمایشگاه اکسپو در سطح بین الملل 
دیده می شود. معاون توسعه کســب و کار بین المللی 
سازمان توسعه همکاری های علمی و فناورانه بین المللی 
معاونت علمی یکی از موضوعــات مدنظر و مورد تاکید 
مقامات و مسئولان کشــور را رونق شرکت های مبتنی 
بر دانش، عنوان کرد و گفت: نگاه کشور و حاکمیت این 
است که با فعال کردن و رشد اقتصاد دانش بنیان، نتیجتاً 
رشد اقتصادی سریع تر و موثری نسبت به شرایطی که 

صرفاً خام فروشی کنیم، خواهیم داشت.
قدمگاهی با اشــاره به حضور فعال شرکت های دانش 
بنیان برای نمایش توانمندی هــای صادراتی خود در 
اکسپو ۲۰۲۴ گفت: امسال برای اولین بار شرکت های 
دانش بنیان در ســالن ۳۷A که مرکز دائمی نمایشگاه 
دانش بنیان است، استقرار دارند و عموم مردم می توانند 
از این نمایشگاه بازدید کنند. ســال های گذشته صرفاً 
مقامات و هیات های تجاری امکان بازدید داشــتند اما 

امسال ورود برای عموم آزاد است.

حضور ۷۰۰ شــرکت دانش بنیان در اکسپو 
۲۰۲۴/ عرضه ۱۵۰۰ دستاورد فناوران ایرانی

وی ضمن اعلام اینکه در ســالن ۳۷A نمایشــگاه بین 
المللی به طور مجزا ۷۰۰ شرکت دانش بنیان به نمایش 
۱۵۰۰ محصول و دســتاورد فناورانه و نواورانه خود می 
پردازند، خاطرنشــان کرد: البته برخی دیگر از شرکت 
های دانش بنیان در ســایر سالن های نمایشگاه حضور 
دارند ولی آمار دقیقی از این شــرکت ها نداریم.حضور 
فعال دانش بنیان ها در این نمایشگاه نشان می دهد چه 

ظرفیت خوبی در اکوسیستم دانش بنیان داریم.
معاون توسعه کسب و کار بین المللی سازمان توسعه همکاری 

های علمی و فناورانه بین المللــی معاونت علمی ادامه داد: 
اکســپو ۲۰۲۴ از روز شنبه ۸ اردیبهشــت ماه آغاز شده و 
تاکنون هیات های خارجی و مقامات بلندپایه کشــورها از 
دستاوردهای دانش بنیان های ایرانی بازدید کرده اند که از 
جمله می توان به بازدید رییس اتاق تجارت روسیه، معاون 
وزیر صنعت ازبکستان، وزیر تجارت عمان، وزیر صنعت فناوری 
های پیشرفته امارات، رییس اتاق بازرگانی ترکیه و سفرای 

کشورهای اروگوئه، ونزوئلا و ازبکستان اشاره کرد.

پیش بینی دربــاره ســهم ۲۰ درصدی از 
قراردادهای صادراتی اکسپو ۲۰۲۴

قدمگاهی ضمن اعلام اینکه ســال گذشته در مجموع 
در نمایشگاه اکســپو ۴۰۰ میلیون دلار قرارداد منعقد 
شد، گفت: امسال پیش بینی می شود یک میلیارد دلار 
قرارداد در این نمایشگاه منعقد شود و ما امیدواریم که 
سهم دانش بنیان ها از قراردادها بیش از ۲۰ درصد یعنی 

۲۵۰ میلیون دلار باشد.

صادرات ۵/۲ میلیارد دلاری دانش بنیان ها 
در ۱۴۰۲

وی ادامه داد: طبق آمار رســمی گمرک یک رشد قابل 
توجهی در صادرات دانش بنیان ها اتفاق افتاده اســت 
به طوری که در ســال ۱۴۰۲ بیش از ۵/۲ میلیارد دلار 
صادرات دانش بنیان داشــتیم که البته این رقم را کمتر 
از چیزی که گمرک گفته اســت، اعلام می کنم چرا که 
تعدادی از اینها را در رصدخانه مهاجرت صادرات دانش 
بنیان را پایــش و حذف می کنیم تا به آمــار خالصی از 
صادرات دســت یابیم. معاون توسعه کســب و کار بین 
المللی سازمان توسعه همکاری های علمی و فناورانه بین 
المللی معاونت علمی با بیان اینکه به همت سازمان توسعه 
تجارت برای بازدید از نمایشگاه اکسپو ۲۰۲۴ بیش از ۲ 
هزار مهمان خارجی که همه بازرگان و تاجر هستند وارد 
ایران و مستقر شــده اند، گفت: این تجار در واقع سفیر 
معرفی دستاوردها و توانمندی های جمهوری اسلامی 
ایران در کشورهای خود هســتند و قطعاً این ۲ هزار نفر 
ســال بعد ۶ هزار نفر را با خودشــان خواهند آورد و این 
تصاعد را در سال های بعد خواهیم داشت کما اینکه سال 

گذشته حدود هزار مهمان داشتیم و امسال دو برابر شد.

کدام محصولات دانش بنیان ایرانی بیشتر 
صادر می شود؟

قدمگاهی در پاسخ به این ســوال که کدام محصولات و 
دستاوردهای دانش بنیان های ایرانی صادرات بیشتری 
دارند؟ گفت: محصولات صنایع شیمیایی و پلیمری به 
لحاظ عددی بیشترین سهم را در صادرات دارند اما اعتقاد 

داریم این اعداد نیستند که برای ما آورده دارند، چرا در 
محصولات شــیمیایی و پلیمری مواد را می فروشیم و 
هرچقدر هم فناوری به آن افزوده باشیم و محصول مبتنی 
بر دانش تولید کرده باشیم، نهایتاً قیمت اصلی کالا را ماده 
اولیه آنکه از منابع کشور تهیه شده، شکل می دهد و ما 
در حقیقت منابع می دهیم و در ازای آن پول می گیریم. 
در برخی محصولات تجهیزات آزمایشگاهی، پزشکی و 
صنعتی مواد و مصالحی که صرف شده، آنچنان عددی 
ندارد ولی قیمت و ارزش افزوده این محصولات بســیار 
بالاتر است و ما در واقع فکر، دانش، طراحی و مهندسی 
را می فروشیم و در این شــرایط ضریب بازدهی بسیار 
بیشتری در دراز مدت برای کشور به ارمغان خواهد آورد.

۱۶ کشــور هدف صادراتی دانش بنیان های 
ایرانی

وی ضمن اشاره به اینکه ما در ســازمان همکاری های 
علمی و فناورانه بیــن المللی بنا داریم در یک ســری 
بازارها عمیق تر شــویم چرا که در گذشته همه دنیا را 
به یک شــکل نگاه می کردیم و منابعمان به عبارتی در 
برخی کشــورها هدر می رفت، تصریح کرد: ۱۶ کشور 
به عنوان هدف اصلی صادرات محصولات دانش بنیان 
ایرانی انتخاب کردیم که ۴ کشور همسایه یعنی ترکیه، 
افغانســتان، عراق و جمهوری آذربایجــان در اولویت 
 قرار دارند و ســعی داریم با یک جهت دهی مناســب، 
شــرکت های دانش بنیان بــا بازار کشــورهای هدف 

تعاملات بیشتری داشته باشند.

بازرگانان عراق و ترکیه تسلط خوبی بر بازار 
دانش بنیان ها دارند

معاون توسعه کســب و کار بین المللی سازمان توسعه 

همکاری های علمی و فناورانه بین المللی معاونت علمی 
ادامه داد: در حال حاضر بازرگانان عراق و ترکیه به طور 
مســتمر در ایران رفت و آمد دارند و بعضاً اطلاعاتشان 
درباره شرکت های دانش بنیان ایرانی از بازرگانان ایرانی 
بیشتر است و کاملًا به این بازار مسلط هستند و لذا ما به 
عنوان دولت خیلی نیازی نیست روی این کشورها انرژی 
بگذاریم اگرچه همکاری با این کشــورها نیاز به برنامه 
ریزی بلند مدت دارد. پاکســتان، هندوستان، ویتنام، 
ازبکستان، عمان، اندونزی، برزیل، ونزوئلا و … از دیگر 
مقاصد صادراتی دانش بنیان ها به شمار می رود تعامل 

بیشتر با آنها در دستور کار قرار دارد.

صادرات تجهیزات آزمایشگاهی و پزشکی 
ایرانی به آمریکا و کشورهای اروپایی

قدمگاهی همچنین دربــاره صادرات محصولات دانش 
بنیان ایرانی به کشورهای اروپایی و همکاری با آنها نیز 
توضیح داد و گفت: تجارت با اروپا به لحاظ فنی و هم به 
لحاظ تجاری و شرایط تحریمی برای ما متفاوت است. 
همکاری با کشــورهایی که در اتحادیه اروپا هســتند، 
سختی کار بیشتری برای ما دارد اگرچه شدنی است و 
شرکت های داریم که محصولات خود را به ایالات متحده 
آمریکا هم صادرات کردند به طور مثال شــرکت هایی 
داریم که توانسته اند تجهیزات آزمایشگاهی به آمریکا و 
تجهیزات پزشکی به کشورهای اروپایی بفروشند منتها 
اگر قرار باشد سرمایه گذاری آنچنانی در این مسیر داشته 
باشیم، بازدهی که از ارتباط و تعامل با کشورهایی مثل 
هندوستان یا پاکســتان داریم، در ارتباط با کشورهای 
اروپایی نخواهیم داشــت و لذا موظفیــم منابعمان را 
 آنجایــی هزینه کنیم کــه بازدهی بیشــتری برایمان 

داشته باشد.

صادرات تجهیزات آزمایشگاهی و پزشکی به آمریکا و اروپا

گسترش بازار صادراتی دانش بنیان ها
News kasbokar@gmail.com

قائم مقام بنیاد ملی نخبگان پیشــنهاد تشکیل صندوق 
توسعه اثربخشــی نخبگان و اســتعدادهای برتر با هدف 
حمایت از تحقیقات ریســک پذیر و خطرپذیر نخبگان را 
از بندهای لایحه جامع حمایت از نخبگان ایرانی بیان کرد. 
نشست مسئولان بنیاد ملی نخبگان با جمعی از نخبگان 
حوزه کار با حضــور روح الله دهقانــی فیروزآبادی رییس 
بنیاد ملی نخبگان و سیدسلمان سیدافقهی قائم مقام بنیاد 
برگزار شد. سیدافقهی در این نشست به آیین نامه پایش و 
نگهداشت نخبگان اشاره کرد و اظهار داشت: پس از ابلاغ 
آیین نامه جذب نخبگان از سوی هیات وزیران، آیین نامه 
پایش و نگهداشــت نخبگان به همت ســازمان اداری و 

استخدامی کشور تصویب و ابلاغ شد.
وی با تاکید بر ضرورت اجرایی ســازی ایــن آیین نامه و 
شناســایی فعال نخبگان افزود: برخی از نخبگان در بدنه 

دستگاه ها، شرکت ها و بنگاه های اقتصادی حضور دارند اما 
از طریق گزینش بنیاد، به عنوان نخبه خودشان را معرفی 
نکردند و در خوداظهاری ها مشارکت نداشتند، به همین 
جهت با همکاری ســازمان اداری و استخدامی، آیین نامه 
پایش و نگهداشت نخبگان تدوین شــد تا بتوانیم آنها را 
شناســایی و به جامعه نخبگان اضافه کنیم تا ضمن رصد 
مسیر پیشرفت، اقدامات تسهیلگر لازم جهت رفع موانع در 

مسیر فعالیت آنها را در دستور کار قرار دهیم.
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با بیان اینکه تدوین و جمع بندی 
شیوه نامه، وظیفه سازمان اداری و استخدامی است و بنیاد ملی 
نخبگان وظیفه پیگیری دارد، گفت: نمی توانیم تنها منتظر 
نتیجه ماموریت سازمان اداری استخدامی بمانیم چرا که حیطه 
فعالیت این سازمان بخش دولتی است و این در حالیست که 
درصد زیادی از این نخبگان در بخش خصوصی فعال هستند. 

سیدافقهی راه اندازی »خانه نخبگان« را محلی برای اجماع 
تفکر نخبگان علمی، کاری و دیگر عرصه های نخبگی در بخش 
خصوصی و دولتی توصیف کرد و گفت: در ســال جاری راه 
اندازی خانه نخبگان را که از قدیم در سند راهبردی کشور در 
امور نخبگان ذکر شده بود در دستور کار قرار داده ایم تا این امر 
به فعلیت برسد. وی در ادامه با یادآوری اینکه خانه نخبگان به 
تفکیک استان ها تشکیل می شود، تصریح کرد: در هر استان 
پنج کارگروه نخبگانی از جمله کارگروه تولید و اشتغال تدارک 
دیده شده که ذیل آنها میزهای تخصصی مختلفی تشکیل 
خواهد شد و تلاش ما بر این است که در مجموعه خانه نخبگان، 
ساز و کار انتخابی حاکم باشد به نحوی که جامعه نخبگانی به 

دست خود نخبگان اداره شود.
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با تاکید بر اینکه در بحث خانه 
نخبگان، بنیاد فقط در جایگاه سیاســت گذاری و نظارت 

فعال است، یادآور شد: بنیاد این مجموعه را رصد و حمایت 
می کند و بدون شک مزیت های طرح خانه نخبگان بعد از 
رونمایی و اجرا برای نخبگان تمامــی عرصه ها محرز می 
شود. ســیدافقهی همچنین از پیشنهاد تشکیل صندوق 
توسعه اثربخشی نخبگان و اســتعدادهای برتر خبر داد و 
گفت: لایحه جامع حمایت از نخبگان ایرانی در کمیسیون 
دولت به عنوان اولین قانون در حمایت از نخبگان در حال 
بررسی است و با توجه به اینکه شرکت های خصوصی ممکن 
است توان تحقیق و توسعه و ارائه بورسیه های تحصیلی و یا 
حمایت از طرح های پژوهشی را نداشته باشند، پییشنهاد 
تشکیل صندوق توسعه اثربخشی نخبگان و استعدادهای 
برتر با هدف حمایت از تحقیقات ریسک پذیر و خطرپذیر 
نخبگان و طرح های دیگر نخبگان در بندهای این لایحه 

ارائه شده است.

تهران- ایرنــا- دبیــر ســتاد توســعه فناوری های 
اتصال پذیری و ارتباطات از حمایت این ستاد در بحث 
تبصره ۱۸، از ۱۱ طرح به مبلــغ ۵/۲۷ میلیارد تومان 
و خارج از تبصــره ۱۸، از ۱۴ طــرح در حوزه اینترنت 
کوانتومی به مبلــغ ۱۰ میلیارد تومان در ســالی که 

گذشت خبر داد.
سیدمحمد کرباسی، در خصوص مأموریت های ستاد 
توســعه فناوری های اتصال پذیری اظهار داشت: رصد 
فناوری و شناسایی زیست بوم، فرهنگ سازی و ترویج 
سواد فناوری، حمایت از نخبگان پژوهشگر و سرآمدان 
فناور، توســعه فناوری هــای اولویــت دار و نوظهور و 
تجاری سازی و بازاریابی از جمله ماموریت هایی است 

که این ستاد در دستور کار خود دارد.
وی همچنین، توسعه منابع انســانی، توسعه فرهنگ 
بومی سازی شبکه ملی اطلاعات، توسعه اتصال پذیری 
با اولویت هوشمندســازی صنایع و تقویت زیرساخت 
امنیت سایبری شبکه و صنعتی را از اهداف راهبردی 
این ستاد برشــمرد. به گفته کرباســی، دانشگاهیان 
و پژوهشگران، هسته های فناور و شــرکت های نوپا، 
صنایع، سازمان ها و نهادهای دولتی، عموم افراد جامعه 

از مخاطبان این ستاد محسوب می شوند.
وی در ادامه در تبیین فعالیت های ســتاد گفت: ستاد 
توسعه فناوری های اتصال پذیری و ارتباطات در سال 
گذشته اقدام به انتشــار هفت فراخوان کرد که از آن 
جمله می توان به فراخوان حمایــت از پایان نامه های 

دانشجویی )یکی با پژوهشــگاه ارتباطات و یکی هم با 
همراه اول(، فراخوان پروژه های تحقیقاتی- طرح های 
پژوهشی و پســادکتری )بنیاد علم(، فراخوان حمایت 
از طرح های فناورانه )نوآفریــن(، فراخوان حمایت از 
طرح های فناورانه در حوزه تجهیزات رادیویی )ترنج(، 
فراخوان مشترک با شرکت ایرانسل و فراخوان  حمایت 
از طرح های فناورانه اشــاره کرد. دبیر ســتاد توسعه 
فناوری های اتصال پذیــری و ارتباطات همچنین به 
پروژه های پرچم دار این ستاد در سال گذشته اشاره کرد 
و افزود: این پروژه های پرچم دار بر محصولات مورد نیاز 
گلوگاهی کشور تمرکز دارند و هدف از طرح این پروژه 

ها حل مشکلات کشور در بحث فناوری است.
وی در این راستا، اینترنت کوانتومی، فناوری دسترسی 
 FSO و Fablab IOT و )Open RAN( رادیویی باز
را از جمله این پروژه های پرچم دار برشمرد. کرباسی 
در خصوص حمایت های ستاد هم گفت: ستاد در بحث 
تبصره ۱۸، ۷۲ طرح دریافت و ۱۱ طرح را به مبلغ ۵/۲۷ 
میلیارد تومان مورد حمایت قرار داده و خارج از تبصره 
۱۸، حدود ۱۸ طرح دریافــت و ۱۴ طرح به مبلغ ۱۰ 

میلیارد تومان مورد حمایت قرار گرفته است.
به گفته وی، در حوزه تجاری سازی و بازاریابی هم ستاد 
برنامه هایی را در دســتور کار خود داشــته است. وی 
شرکت در گردهمایی شــرکت های فناوری اطلاعات 
و نرم افزارهای رایانه ای در مشــهد، شرکت در رویداد 
ملی نکســت و امضای ۱۳ تفاهم نامه و توافق نامه را از 

جمله اقدامات صورت گرفته در این راستا عنوان کرد. 
همچنین، همکاری در تجهیز دو آزمایشگاه تخصصی 
در حوزه ۵G و IOT با همراه اول و شــرکت ایرانسل از 

دیگر اقدامات این ستاد در سال ۱۴۰۲ است.
کرباسی خاطرنشــان کرد: حدود ۳۳ میلیارد تومان از 
محل بودجه ســتاد به تفکیک ۱۱ درصد به فرهنگ 
ســازی و ترویج ســواد فناوری، ۲۱ درصد حمایت از 
نخبگان و ۶۸ درصد توســعه فناوری و همچنین ۴۹ 
میلیارد تومان هــم از نهادهای دیگــر در قالب اعتبار 
مالیاتی و تفاهم نامه ها جذب شــد که به تفکیک یک 
درصد به فرهنگ ســازی و ترویج ســواد فناوری، ۳۷ 
درصد به حمایــت از نخبگان و ۶۲ درصد به توســعه 

فناوری اختصاص پیدا کرده است.
وی در ادامه از تشکیل کارگروه هایی همچون اینترنت 
اشیا و هوشمندسازی، ارتباطات نسل جدید، ماهواره 
و سنجش از راه دور و امنیت سایبری به عنوان یکی از 

اقدامات این ستاد در سالی که گذشت یاد کرد.
بازدید از شــرکت های دانش بنیان و آزمایشــگاه های 
تخصصی در راستای رصد، شناسایی و ترویج امید در 
حوزه فناوری های اتصال پذیــری و ارتباطات از دیگر 
برنامه هایی است که دبیر ســتاد توسعه فناوری های 
اتصال پذیری و ارتباطات به این آنها اشاره کرد و در این 
راستا، بازدید از آزمایشــگاه تحقیقاتی و مرکز نوآوری 
و شرکت های دانش  بنیان مســتقر در دانشگاه علم و 
صنعت، مجموعه های شــتاب دهنده و شــرکت های 

دانش بنیان شهر اصفهان، هلدینگ گرین وب و کارخانه 
نوآوری خراسان رضوی و بررسی مسائل فناورانه بخش 
رادیویی نسل پنجم ارتباطی در نشستی با شرکت های 

دانش بنیان از دیگر اقدامات این ستاد برشمرد.
به گفته کرباســی، حضور ســتاد در چهارمین رویداد 
هفته ایران دیجیتال، کنفرانس ظرفیت شــبکه ملی 
اطلاعات ویژه توسعه هوشمندســازی، چهاردهمین 
نمایشــگاه فناوری  نانو ۱۴۰۲ و بیســت و چهارمین 
نمایشگاه بین المللی تلکام ۱۴۰۲ از دیگر فعالیت های 
نمایشگاهی ستاد توسعه فناوری های اتصال پذیری و 

ارتباطات است.
وی ادامه داد: برگزاری ســه دوره رویداد کاشتن برای 
آینده با عناویــن »دنیای شــگفت انگیز ارتباطات از 
ژرفای کوانتوم تا ماورای ماهواره ها«، »اتصال پذیری، 
ارتباطات و هــوش مصنوعی« و »ایران هوشــمند و 
متصل« و حمایت های مالی از نهادها و دانشــجویان 
با موضوعاتی همچون نخســتین هکاتون همراه اول 
۵G، دومین هکاتون همــراه اول IOT، دوم هکاتون 
۵G، برگزاری اولین دوره ASMMasters و مسابقه 
طراحی و ساخت ماهواره های مکعبی Qsat )کیوست( 
و برگزاری دو دوره  آموزشــی »امنیت ســایبری« و 
»آشنایی  با فناوری های نوظهور و مشاغل آینده با عنوان 
اتصال پذیری و ارتباطات نسل جدید« از دیگر رویدادها 
و مسابقات و دوره های آموزشی است که این ستاد در 

سال گذشته به انجام رسانده است.

پیشنهاد تشکیل صندوق توسعه اثربخشی نخبگان 

حمایت ۳۷ میلیارد تومانی از طرح های حوزه اینترنت کوانتومی
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انجمــن صنفــي صنايع روغنكشــي ايــران اعلام كــرد در شــرايط كمبــود دانه 
روغنــي، اگر دولــت تدبيــري نكنــد، بــا واردات كنجالــه و روغن خــام به جاي 
 دانــه روغنــي، تعطيلــي كارخانه هــای روغنكشــي در ســال آينــده قطعــي 

است. 
انجمن صنفي صنايع روغنكشي ايران در نامه اي سرگشــاده اعلام كرد: كارخانه های 
روغنكشــي با ظرفيت ســالانه 4,6 ميليون تن دانه روغني يكي از بزرگ ترين صنايع 
تبديلي بخش كشاورزي به شمار مي روند كه مي توانند نقش كليدي را در اشتغالزايي، 
كاهش ارزبري، ايجاد ارزش افزوده، افزايش ضريب خوداتكايي، امنيت غذايي، كاهش 
واردات محصــولات نهايي و بهبود تراز تجاري بخش كشــاورزي و غذايي كشــور در 

راستاي تحقق اهداف عالي و برنامه هاي كلان نــظام جمهوري اسلامي ايران از جمله 
اقتصاد مقاومتي ايفا كنند. انجمن صنفي صنايع روغنكشــي ايــران براي نيل به اين 
اهداف، پيشــنهاد اصلاح نظام تعرفه اي واردات كنجاله، روغن خام و دانه هاي روغني 
را به دولت ارائه و طي دو سال اخير جلسات متعددي را با مقامات عالي كشور از جمله 
معاون اول رئيس جمهوری برگزار كرد كه متاســفانه با وجود دستورات و پيگيري آن 
مقام مسئول و مكاتبات و جلسات متعدد كارشناسي با وزارتخانه هاي جهاد كشاورزي، 
صنعت، معدن و تجارت، اقتصاد و دارايي و ســازمان مديريت و برنامه ريزي، اين روزها 
 خبرهاي خوشي درباره اصلاح نظام تعرفه اي به نفع توليد و صنعت از سوي دولتمردان 

به گوش نمي رسد. 

هشدار تعطيلي كارخانه های روغنكشي 

براي نخســتين بار مبارزه 
با ميــوه قاچــاق از حرف و 
شــعار به عمل درآمد و روز 
گذشته 31 تن ميوه قاچاق 
زير چرخ هاي لودر امحا شد. 
مسدود كردن مسيرهاي ورود ميوه هاي لوكس قاچاق 
از اقصي نقاط جهان به ايران كار آساني نيست چرا كه 
به نظر نمي رسد اين ميوه ها بدون سازماندهي و توسط 
قاچاقچيان خرده پا به كشــور قاچاق شوند اما اقدام 
ديروز ستاد مبارزه با قاچاق كالاوارز را بايد نقطه عطفي 
در اين زمينه دانست. مسئولان وزارت كشاورزي بارها 
از قاچاق ميوه انتقاد كرده و نهادهاي متولي نظارت را 
به مبارزه جدي تر با متخلفــان فراخوانده بودند. وزير 
جهاد كشاورزي نيز درباره ميوه هاي قاچاق انتقادات 
تندي داشته است. وي اخيرا بيان كرد: وضعيت ما از 
لحاظ توليد ميوه مشخص است و در حال حاضر ايران 
چهار درصد توليدات جهاني مركبات را دارد و در خيلي 
از محصولات نيازي به واردات نداريم، ولي متاســفانه 
قاچاق نيز صورت مي گيرد و حتي علاوه بر مشكلات 
اقتصادي مشكلات بهداشتي نيز ايجاد كرده به گونه اي 
كه بيماري مگس مديترانه اي و مگس زيتون حاصل 
محصولات قاچاق هســتند. برخي مي گويند قاچاق 
ميوه سازمان يافته انجام مي شود بنابراين آن عده اي 
كه قاچاق ميــوه را در همان كاميون هــا و كانتينر ها 

انجام مي دهند، بايد شناسايي شوند و با آنها برخورد 
جدي شود. در پي اين اظهارات سازمان هاي تعزيرات 
حكومتي، حمايت و ستاد مبارزه با قاچاق كالا به مبارزه 
و جمع آوري محموله هاي ميوه  قاچــاق و برخورد با 
قاچاقچيان پرداختند و استانداري نيز اعلام كرد مبادي 
ورودي شــهر را براي جلوگيري از ورود ميوه قاچاق 
زيرنظر مي گيرد. نتيجه اين اقدامات كشف 31 تن ميوه 
قاچاق و امحاي آن بود. اكنون سوال اينجاست كه آيا 
اين اقدامات ادامه پيدا خواهد كرد يا خير؟دبير ستاد 
مبارزه با قاچاق كالا و ارز استان تهران اعلام كرد: ۲۷ تن 
از ميوه هاي قاچاق كشف شده، روز گذشته )چهارشنبه( 
 امحا و ســپس بقايــاي آن در چاه هــاي مخصوص

 دفن شــد. به گزارش مهر، حدود 31 تن ميوه قاچاق 
در بازرســي هاي اخير از ميدان ميوه و تره بار و مراكز 
عرضه ميوه لوكس كشف و از اين ميزان ۲۷ تن به علت 
غيربهداشتي بودن امحا شد. علي اكبر پوراحمدنژاد، 
دبير ســتاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز استان تهران در 
حاشيه مراسم امحاي ميوه هاي قاچاق غيربهداشتي و 
مضر گفت: اين ميوه ها از يك هفته پيش، از ميدان ميوه 
و تره بار و مراكز عرضه ميوه لوكس كشف، جمع آوري 
و به سازمان جمع آوري و فروش اموال تمليكي استان 
تهران منتقل شــد كه پس از دريافت استعلام هاي 
لازم و اينكه مراجع بهداشتي ۲۷ تن از اين ميوه ها را 
غيربهداشتي و مضر براي سلامت جامعه اعلام كردند، 

با حضور دستگاه هاي مربوطه  كار امحا انجام شد. وي 
افزود: اين ميوه ها شامل نارگيل، سير، دراگون، ليمو 
ترش،  بلوط، گريپ فروت، سيب فرانسوي،  انگور،  پرتقال 
و نارنگي بود كه در محوطه سازمان جمع آوري و فروش 
اموال تمليكي استان تهران نابودسازي و سپس بقاياي 
آن در چاه هاي مخصوص دفن شد. پوراحمد نژاد گفت: 

اگر سلامت اين ميوه ها تاييد مي شد، به جاي نابود كردن 
 تصميم ديگري گرفته مي شد كه يكي از تصميمات، 
اســتفاده از آنها براي مصارف كود پيش بيني شــده 
بود اما به علت غيربهداشــتي اعلام شدن چاره اي جز 

نابودسازي نداشتيم. 
وي افزود: براي 4 تن ديگر از اين ميوه هاي كشف شده 

كه استعلام بهداشتي و ديگر استعلام هاي آنها نيز مثبت 
اعلام شده اســت، هنوز تصميم گيري نشده و فرايند 

تصميم گيري ادامه دارد. 
ميوه هاي قاچاقي كه اخيرا كشف شده مربوط به 3۵ 
مالك بوده كه ارزش تقريبي كارشناسي شده براي آن 

حدود 3۰۰ ميليون تومان است.

31 تن میوه قاچاق امحا شد

مبارزه با میوه قاچاق جدی شد

3۵۰ هزار هكتار از جنگل ها در 
شرف نابودي است

مديرعامل شــركت صنايع چــوب و كاغذ 
مازندران گفت: 3۵۰ هــزار جنگل به دليل 
اجرانشدن كارهاي فني در قالب طرح تنفس 

در شرف نابودي هستند. 
به گزارش مهر، ابوالفضل روغني در مراســم 
كاشــت 1۰ هزار اصله نهال كه به مناسبت 
هفته منابع طبيعي برگزار شــد، با تاكيد بر 
اينكه ما با طرح تنفــس جنگل ها مخالفيم، 
افزود: وجود جنگل ها نيازمند كارشناســان 
فني جنگل اســت و اگر اين كارشناســان 
 فنــي نباشــند، جنگل هــا آســيب جدي 

خواهند ديد. 
وي تصريــح كرد: 3۵۰ هــزار هكتار جنگل 
به صــورت پايلوت در طــرح تنفس جنگل 
در اختيــار منابع طبيعي قرار گرفته اســت 
كه ايــن جنگل هــا بــه دليل اجرانشــدن 
كارهاي فني توســط كارشناســان جنگل 
در شرف نابودي هســتند. روغني، خروج و 
قطع گونه هاي مريض و فرســوده درختان 
همچنين كاشــت گونه هاي جديد متناسب 
با بوم منطقــه را از كارهاي كارشناســي و 
 فني جنــگل براي حفظ و حراســت جنگل 

عنوان كرد. 
مازنــدران  اينكــه  بيــان  بــا  وي 
را  كشــور  نهالســتان  بزرگ تريــن 
 داراســت، افــزود: مازنــدران ســالانه
 يــك ميليــون و ۵۰۰ هــزار نهــال توليد 
مي كنــد و ۹۰ درصــد ايــن نهال هــا در 
 جنگل هاي اســتان و مابقي به ساير استان ه

ا ارسال مي شود. 
مديرعامــل صنايع چوب و كاغــذ مازندران 
افرا، توســكا، بلوط وحشي و گيلاس وحشي 
را از نهال هايي برشــمرد كه براي كاشت در 
جنگل هاي منطقه متناســب بــا بوم محل، 
پرورش و كاشت مي شــوند. روغني از وجود 
1۰ پست نگهباني و ۸۰ پست قرق بان براي 
نگهباني و جلوگيري از قاچاق چوب و چراي 
دام ها در منطقه تــلار خبر داد و گفت: حوزه 
تلار ۵۵ هزار هكتار جنگل را شامل مي شود 
و تاكنون 4۰۰ هزار اصله نهال در اين حوزه 
متناســب با بوم منطقه كاشــته شده است. 
مديرعامل صنايع چــوب و كاغذ مازندران با 
اشاره به كاشت 1۰ هزار اصله نهال به مناسبت 
هفته منابع طبيعي در يــك روز را از جمله 
طرح هاي موفق صنايع چوب و كاغذ برشمرد 
و خاطرنشان كرد: نگهداري منابع طبيعي به 
عمل نياز دارد، نه حرف و صنايع چوب و كاغذ 

عمل گراست. 

مقصر گراني گوشــت دلالان 
هستند، نه صادرات

معاون وزير جهاد كشاورزي اظهار كرد: قيمت 
گوشت قرمز در بازار وابسته به سيستم عرضه 
و تقاضاست و تغييرات و نوسانات قيمتي كه 
طي ماه گذشته در سطح شهر به وجود آمد، 

هيچ ارتباطي به واحد هاي توليدي ندارد. 
حســن ركنــي افــزود: قيمــت دام زنده 
در واحد هــاي توليــدي طــي دو ســال 
قبل تغيير محسوســي نكــرده و همچنان 
 حدود كيلويــي 11 هزار تومــان ثابت باقي 

مانده است. 
معاون وزير جهــاد كشــاورزي در امور دام 
ادامــه داد: نوســانات قيمتي كــه در بازار 
گوشــت قرمز به وجود آمده بــه حلقه هاي 
واســط غيرضروري برمي گردد كه گوشــت 
قرمز را از توليد تا بازار مصرف دست به دست 
 مي كنند كه بايد اصلاحاتي در اين سيســتم 

انجام شود. 
ركني با بيــان اينكه قيمت دولتي گوشــت 
قرمز منجمد كيلويي حدود 1۸ تا 1۸هزار و 
۵۰۰ تومان اســت كه با حداقل سود در بازار 
شــب عيد توزيع خواهد شد، گفت: براساس 
برنامه هاي وزارت جهاد كشــاورزي بايد 3۰ 
ميليــون راس از جمعيت دام زنده ســبك 
كاهش پيدا كند كه طي ســال گذشته تنها 
يك ميليون راس دام زنده از طريق صادرات 

كاهش پيدا كرد. 
معاون وزير جهــاد كشــاورزي در امور دام 
تصريح كرد: حجم صادرات دام زنده نسبت 
به كل جمعيت دامــي كمتر از ۲ درصد بوده 
اســت؛ بنابراين نمي تواند اثــر قابل توجهي 
در عرضه گوشــت قرمز داشــته باشد، كما 
اينكه هم اكنــون نيز دام زنده روي دســت 
 دامداران مانــده و به بازارســاني و بازاريابي 

بيشتري نياز دارد.

اخبار

کشاورزي

يــك مقــام مســئول در 
وزارت جهاد كشاورزي با 
بيان اينكه توليد خشكبار 
امسال بيش از ۸۰۰ هزار 
تن اســت، گفت: مجوزي 
براي واردات خشــكبار صادر نشده است. رمضان 
رويين تن با بيان اينكه مجموع توليد خشــكبار ما 
امســال بيش از ۸۰۰ هزار تن است، اظهار داشت: 
اين خشكبار شامل 14۵ هزار تن بادام، 1۸۰ هزار 
تن گردو، ۲۵۰ هزار تن پسته، حدود 3۰ هزار تن 
فندق، 16۰ هزار تن كشــمش، 1۰ هزار تن برگه 
زردآلو، ۸ هزار تن آلو خشــكه، 4۲ هزار تن انجير 
خشــك و حدود 1۰ هزار تن ســاير محصولات از 
جمله توت، سنجد و... است. وي با اشاره به اينكه 
از اين ميزان توليد، حدود 4۰۰ هزار تن آن صادر 
و حدود 4۰۰ هزار تن نيز در داخل كشور مصرف 
مي شــود، افزود: اگر جمعيت كشور را ۸۰ ميليون 
نفر درنظر بگيريم كه البته كمتر از اين ميزان است، 
سرانه مصرف خشــكبار براي هر ايراني حداقل ۵ 

كيلوگرم مي شود. 
مديركل دفتر ميوه هاي سردسيري و خشك وزارت 
جهاد كشاورزي قيمت هر كيلوگرم پسته صادراتي 
را بين ۸,۵ تا 11 دلار اعلام كرد و گفت: قيمت بادام 
صادراتي پوست كاغذي نيز حدود ۵6 هزار تومان، 
مغز بادام مامايــي كيلويي 1۰3 هــزار تومان و با 

پوست حدود 3۵ هزار تومان است. 

به جز گردو در توليد ســاير خشكبار 
كمبودي نداشتيم

به گفته رويين تن، دليل گراني مغز بادام نسبت به 
بادام با پوست اين است كه از هر 3 كيلوگرم بادام 
يك كيلوگرم مغز به دســت مي آيد، ضمن اينكه 
كارمزدي نيز براي آن درنظر گرفته مي شود. وي، 

قيمت خشــكبار براي خريد از باغــداران را مورد 
اشاره قرار داد و افزود: قيمت گردو با پوست حدود 
۲۰ هزار تومان، مغز آن حــدود 3۵ هزار تومان و 
فندق با پوست از كيلويي ۸ تا 14 هزار تومان است 
درحالي كه اين محصولات در بازار قيمت بالاتري 
دارند. رويين تن ادامه داد: توليدكنندگان كشمش 
را هم حداكثر 4۵۰۰ تا ۵۰۰۰ تومان فروخته اند. 
مديركل دفتر ميوه هاي سردسيري و خشك وزارت 
جهاد كشاورزي در پاسخ به اين پرسش كه قيمت 
منطقي خشــكبار در بازار بايد چقدر باشد،گفت: 
اين مساله درباره خشكبار مختلف، متفاوت است، 
چراكه كيفيــت آنها با هم فــرق مي كند. به گفته 
اين مقام مسئول در وزارت جهاد كشاورزي، تنها 
محصولي كه بين قيمت فروشــش توسط باغدار و 
بازار آن تعادل وجود دارد، پسته است، ضمن اينكه 
باغداران پســته را از كيلويي ۲4 تا 33 هزار تومان 
مي فروشــند و حتي برخي ارقام باكيفيت آن نيز 

حدود ۵۰ هزار تومان به فروش مي رسد. 
مديركل دفتر ميوه هاي سردسيري و خشك وزارت 
جهاد كشــاورزي با بيان اينكه ما در زمينه توليد 
كمبودي نداريم، اظهار داشــت: امسال نسبت به 
سال گذشته در همه محصولات جز گردو كه دچار 

سرمازدگي شد، با افزايش توليد مواجه بوديم. 
ســرانه توليد خشــكبار در كشور 10 

كيلوگرم است
رويين تن با اشــاره به اينكه ميران توليد گردو در 
سال گذشته، ۲۲۰ هزار تن بوده است، ميزان توليد 
امســال را 1۸۰ هزار تن اعلام كــرد، ضمن اينكه 
توليد بادام نيز مشــابه ســال قبل بوده است. وي 
ادامه داد: در سال جاري توليد پسته ۲۵ هزار تن، 
فندق حدود 1۵ هزار تن و كشمش حدود ۲۰ هزار 
تن افزايش يافته اســت. مديركل دفتر ميوه هاي 
سردســيري و خشــك وزارت جهاد كشاورزي، 

سرانه توليد خشكبار به ازاي هر نفر را 1۰ كيلوگرم 
عنوان كرد و گفت: از اين ميزان ۵ كيلوگرم صادر 
و ۵ كيلوگرم در داخل مصرف مي شود بنابراين ما 
كمبودي نداريم و كســاني كه مي خواهند واردات 
انجام دهند، تنها به فكر منافع زودگذر خود هستند. 
رويين تن در پاســخ به اين پرسش كه كدام يك از 
خشكبار مجوز ورود به كشور را دارند، افزود: هيچ 

كدام، تنها ميوه هايــي مانند آناناس، موز، نارگيل، 
پاپايا و انبه مجوز واردات دارند، آن هم به اين دليل 
كه توليد داخلي آنها كم است. وي درباره اينكه آيا 
خشــكباري مانند بادام هندي و بادام زميني هم 

مجوز واردات ندارند؟ 
 تصريح كــرد: درحال حاضر هندي هــا مغز بادام 
مامايي ايراني را كيلويــي 1۰3 هزار تومان و بادام 

پوســت كاغذي را كيلويي ۵6 هــزار تومان از ما 
خريداري مي كننــد. رويين تن تاكيــد كرد: جز 
ميوه هايي كه نام برده شــد، هرچه كــه در بازار 
مشاهده مي كنيد، وزارت جهاد كشاورزي مجوزي 
بــراي واردات آنها صادر نكرده اســت. وي درباره 
توليد بادام زميني نيز گفت: ما در داخل كشور اين 

محصول را توليد مي كنيم. 

مديركل دفتر میوه هاي سردسیري و خشك وزارت جهاد كشاورزي خبر داد 

تولید ۸۰۰ هزار تن خشكبار

رئيس سازمان دامپزشكي كشور، از برقراري كشيك ايام تعطيلات نوروز در ادارات دامپزشكي 
سراسر كشور براي حفظ سلامت مصرف كنندگان و خدمت رســاني به بهره برداران خبر داد. 
مهدي خلج افزود: با توجه به درپيش بودن ايام تعطيلات نوروز و ضرورت تشديد كنترل و نظارت 
بهداشتي بر توليد، توزيع و عرضه فرآورده هاي خام دامي و با هدف حفظ سلامت مصرف كنندگان، 
به روال سال هاي گذشته از ۲۵ اسفندماه امسال تا 14 فروردين ماه سال آينده، طرح تشديد كنترل 

و نظارت بهداشتي ويژه ايام نوروز اجرا مي شود. وي اظهار داشت: در اين زمينه هماهنگي لازم 
با استانداري ها، فرمانداري ها، شهرداري ها، ســازمان جهاد كشاورزي، ائمه جمعه و جماعات، 
كارگروه سلامت و امنيت غذايي استان و نيز مركز بهداشت استان و واحدهاي تابعه و تعزيرات 

حكومتي به عمل آمده است. 
خلج تصريح كرد: ســاماندهي اكيپ هاي ثابت و ســيار كنترل و نظارت بهداشتي در استان و 

شبكه هاي تابعه و تجهيز آنها به امكانات مورد نياز در همه روزهاي ياد شده به ويژه ايام تعطيل در 
دو شيفت كاري براي برقراري كشيك براي نظارت بر مراكز توليد، توزيع و عرضه فرآورده هاي 
خام دامي صورت گرفته است. وي ادامه داد: در ايام طرح، صدور مجوز بهداشتي - قرنطينه اي و 
انجام آزمايش هاي لازم درباره فرآورده هاي خام دامي در ادارات دامپزشكي سراسر كشور انجام 

خواهد شد. 

تشديد نظارت بهداشتي بر فرآورده هاي دامي
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کار و
کارآفرینی 

4/6 ميليون جــوان به زودي متقاضي 
شغل مي شوند كه اگر شرايط اشتغال 
آنها فراهم نشــود با متقاضيان فعلي 
كار، 7/4 ميليون بيكار خواهيم داشت، 
همچنين به زودي ۱4۰ هزار نفر دكتر 
و ۵۸۰ هزارنفر هم كارشــناس ارشد مي شوند. به گزارش مهر، 
آمارها نشــان مي دهند بازار كار ايــران در حال يك چرخش 
شديد اســت. اين بازار طي يكي دو دهه به ســرعت از حالت 
سنتي و شــاغلان با تحصيلات پايين به سمت بازاري مدرن با 
شاغلاني تحصيل كرده در حركت اســت تا جايي كه براساس 
آمار، به زودي بيش از 4 ميليون و 6۰۰ هزار نفر از دانشــگاه ها 

فارغ التحصيل و جوياي شغل مي شوند. 
مسئولان عنوان مي كنند نه اشتغال مورد نظر فارغ التحصيلان 
دانشــگاهي از جنس مشاغل موجود اســت و نه آنها به دنبال 
جايگاه هاي خُــرد خواهند رفت. آنها مي خواهند مشــاغلي را 
بيابند كه در شان ميزان تحصيلاتشــان باشد و اسم و رسمي 
داشته باشــد. بنابراين اينكه تقاضاهاي بي شماري براي برخي 
مشاغل شكل بگيرد و برخي رشــته هاي شغلي خالي از تقاضا 

بماند، دور از انتظار نيست. 

ورود ۱۴۰ هزار دكتر به بازار كار
آمارهاي جديد كه از ســوي وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
ارائه شــده، نشــان مي دهد تنها در بخش تحصيلات دكتراي 
تخصصي و حرفه اي، بــه زودي ۱4۰ هــزار و 6۵۸ نفر راهي 
بازار كار خواهند شد و متقاضي جدي كار محسوب مي شوند؛ 
كاري كه احتمالا بايد ويژگي هاي خاص خود را داشته باشد و 
نمي توان از فردي كه تا مقطع دكترا درس خوانده توقع داشت 
به ماهيت كار پيشنهادي و جايگاه اجتماعي آن توجه نداشته 
باشد. بنابراين هرچقدر سطح تحصيلات جامعه بالا برود، از آنسو 
دايره مشاغل پيشنهادي و قابل انجام توسط گروه تحصيل كرده 
ارشد نيز كوچك تر اســت، همچنين يافتن مشاغلي در سطح 
تحصيلات دكترا در بازار كار فعلي ايران، سخت و دشوار است 
و در مواردي حتي ممكن است فردي كه تحصيلات دكترا دارد 
تا مدت ها موفق به يافتن يك شغل مناسب و قابل اعتماد نشود. 
علاوه بر اين، ۵۸۰ هزار نفر كارجويي كه به زودي و تا يكي دو 
سال آينده متقاضي كار خواهند شد، در مقطع كارشناسي ارشد 
در حال تحصيل هستند، البته نمي توان تمامي ۵۸۰ هزار نفر 

را متقاضي جديد كار دانست، چون ممكن است بخشي از آنها 
افرادي باشند كه در حال حاضر در بازار كار شاغل هستند و در 
حال ادامه تحصيل اند اما بالاخره وجود ۵۸۰ هزار كارشــناس 
ارشد در بازار كار فعلي ايران هم مي تواند يك فرصت تلقي شود 

و هم يك تهديد. 
كارشناسان مي پرسند آيا واقعا بازار كار كشور در شرايطي كه 
كسب و كار با مسائل مختلفي دست و پنجه نرم مي كند، نيازمند 
ورود ميليوني جوانان به دانشگاه هاست؟ آيا مي توان براي صدها 
هزار جوان كارشناس ارشد و دكتر، فرصت شغلي مناسب و در 

خور شان ارائه كرد؟
در حال حاضر بيشــترين جوانان در حــال تحصيل مربوط به 

استان هاي اصفهان، تهران، آذربايجان شرقي، خراسان رضوي، 
خوزستان، فارس و مازندران هســتند كه در آينده نزديك نيز 
حجم قابل توجهي از بازار كار اين مناطق را تشكيل خواهند داد. 

آمار جديد تعداد دانشجويان در رشته هاي مختلف
به صورت كلي، هم اكنون در ۸ گروه اصلي تحصيلي 4 ميليون 
و 6۸۵ هزار و ۳۸6 نفر در حال تحصيل انــد كه از اين تعداد ۲ 
ميليون و 47۰ هزار و ۹6۸ نفر مــرد و ۲ ميليون و ۲۱4 هزار و 
4۱۸ نفر زن هستند. از كل جوانان در حال تحصيل يك ميليون 
و 4۳ هزار و 76۵ نفر در دوره كارداني و ۲ ميليون و ۹۲۰ هزار 

نفر نيز در دوره كارشناسي در حال تحصيل هستند. 

با وجود اينكه در دوره كارداني تعداد مــردان 7۱۱ هزار نفر و 
تعداد زنان ۳۳۲ هزار نفر اســت اما در دوره كارشناسي تعداد 
زنان يك ميليون و ۵۳۹ هزار نفر و تعداد مردان يك ميليون و 
۳۸۱ هزار نفر است كه اين موضوع نشان مي دهد زنان در مدارج 
بالاتر، نسبت به مردان تمايل بيشتري به ادامه تحصيل دارند و 
تعداد آنها در سال هاي اخير به طرز چشمگيري افزايش يافته 
است. هم اكنون ۵۸۰ هزار نفر در دوره كارشناسي ارشد در حال 
تحصيل هستند كه از اين تعداد، ۳۰6 هزار نفر مرد و ۲7۳ هزار 
نفر زن هستند، همچنين 67 هزار نفر در حال تحصيل در دوره 
دكتراي حرفه اي هســتند كه در اين بخش ۲۸ هزار نفر مرد و 
حدود ۳۹ هزارنفر زن هستند. زنان در دوره دكتراي تخصصي 

نيز آمار بالايي دارند به نحوي كه از مجموع 7۳ هزار شاغل در 
دوره PHD بيش از 4۳ هزار نفر مرد و ۳۰ هزار نفر زن هستند. 
البته ۲4۳ هزار نفر در رشته هاي بهداشت و رفاه، ۱۸۰ هزار نفر 
در رشته هاي خدمات، يك ميليون و ۵۱۳ هزارنفر در رشته هاي 
علوم اجتماعي، بازرگاني و حقوق و ۳76 هزارنفر نيز در رشته 

علوم انساني و هنر در حال تحصيل هستند. 
عــلاوه بــر ايــن، ۱74 هــزار نفــر در علــوم تربيتــي، 
۳۰۳ هــزار نفــر رياضيــات، علــوم و محاســبات، ۱6۳ 
هــزار نفــر كشــاورزي و دامپزشــكي و يــك ميليــون 
 و 7۲۹ هــزار نفــر در رشــته هاي مهندســي، توليــد و 

ساخت درس مي خوانند. 

چه تعداد دكتر بيكار در راه است؟

4/6 ميليون نفر به زودي متقاضي شغل مي شوند 

شناخت كيفيت يك مبل 
از روي ويژگي هاي ظاهري 
آن هم ســخت است و هم 
كاري تخصصي، به همين 
دليل شناخت فروشندگان 
و كالاهاي آنها براي اعتماد كردن به آنها در خريد هر 
كالايي شرط ضروري است به ويژه در خريد مبل. در 
مقابل آن براي فروشــندگان مبل داشتن سرمايه، 
انعطاف در شرايط بد اقتصادي، دقت در ميزان قدرت 
خريد مردم و بالا بردن نوع خدمات راهكاري اساسي 

براي رونق درآمد آنهاست. 
يك فروشــنده مبل مي گويد: خريد يــك مبل از 
۲ميليون به بالا است. اين تفاوت قيمت صرفا به دليل 
تفاوت در نوع كيفيت نيســت بلكه عمده دليل آن 
گراني يا ارزاني موادي است كه در اين مبل ها به كار 
رفته است. مبلماني كه مواد گران تري در آنها استفاده 
مي شود، از نظر قيمت گران تر هستند و آنهايي كه از 
مواد ارزان تري تشــكيل شده اند، قيمت پايين تري 
دارند. نمونه مهم اين مواد پارچه و چوب است. انواع 
چوب هاي مبلمــان نام خاصي دارنــد كه از طريق 
نام همين چوب ها مي تــوان ارزش و قيمت آنها را 
دريافت. برخي از چوب ها در قســمت دروني مبل 
اســتفاده مي شــوند و برخي هم كه از رنگ پذيري 
بيشتري برخوردارند، در لايه بيروني مبل استفاده 
مي شــوند، همين نشــانگر ويژگي هــاي متفاوت 
چوب هاست. اســفنج مبل هم به عنوان يكي ديگر 
از مواد تشكيل دهنده مبل است كه از نظر حجم و 
تراكم به گونه اي متفاوت توليد مي شود. اسفنجي كه 
متراكم تر يا حجيم تر است، كيفيت بيشتري دارد و 
به دليل مرغوب بودنش در كف مبل استفاده مي شود 

چون وزن بيشتري دارد. 
وي توضيح مي دهد: پارچه مبــل هم يكي ديگر از 
موادي است كه در قيمت مبل يا نوع آن تاثيرگذار 
است كه البته معمولا انتخاب نوع پارچه به سليقه 

مشتري بستگی دارد. 
وي در ادامه به وجود تعداد زياد پارچه هاي چينی در 
بازار اشاره كرده و مي گويد: پارچه هاي چيني بازار را 
اشــباع كرده اند به طوري كه برخي از افراد سودجو 
براي فريب اذهان خريداران پارچه ها را با نام كشور 

تركيه به فروش مي رسانند.
اين فروشنده همچنين در پاســخ به اين سوال كه 
از چه طريق مي توان مبلمان باكيفيت را شناسايي 
كرد، مي گويد: البته اين كار كاملا تخصصي است و 
معمولا مشتريان نمي توانند كيفيت مبل را از نگاه به 
ظاهر آن به خوبي دريابند چراكه آنها از نوع تركيبات 
و مواد مبل به طور تخصصي اطلاع ندارند اما دركل 
هر مبل داراي يكسري ويژگي هايي است كه مي تواند 

نشان دهنده خوب يا بد بودن آن باشد مثلا مبلماني 
كه با چوب راش ساخته مي شوند يا اينكه پارچه هاي 
آنها طرح ها و ظرافت هاي خاص و رنگ تميزتر و نوع 
دوخت مرتب تر و دقيق تر دارد، باكيفيت تر هستند. 
رويه كوبي مبل هم از جمله عوامل شناخت خوب يا 

بد بودن آن است. 
او ادامه مي دهد: امــا دركل من هرگاه بخواهم كالا 
و محصولي را بخرم كه كيفيت بالايي داشته باشد، 
معمولا سعي مي كنم از فروشــگاه هاي صاحب نام 
يا مغازه هايي كه كارشان تاييد شده و مورد اعتماد 
است، خريد كنم. براي همين به نظر من گام مهم و 
اساسي در خريد اين است كه فروشنده را بشناسيم و 

اطمينان لازم از او و محصولاتش را به دست آوريم. 
در دوران تحريم ها اوضاع اقتصادي به گونه اي شــد 
كه اگر در گذشته در ماه درآمد ما ۵ميليون بود، به ۳ 

ميليون رسيد و فروش ما به شدت افت كرد.
 در اين شرايط ما سعي كرديم از موادي براي ساخت 
مبل استفاده كنيم كه ارزان تر باشد تا هم درنهايت 
قيمت مبل كمتر شــود و هم اينكه مشتريان ما كه 
در اين زمان قدرت خريد پاييني داشتند، راحت تر 
بتوانند خريد كنند چراكه در اين زمان براي خيلي 
از مردم حتي خريد لوازم ضروري زندگي دشــوار 
شده بود چه برسد به خريد مبل كه براي بسياري از 
مردم جزو ضرورت ها نيست. در اين شرايط ما تنوع 

كالاهاي مان را بالا برديم و سعي كرديم با قيمت هاي 
مناسب مشتريان خود را از دست ندهيم و حتي تعداد 
آنها را بيشتر كنيم. حتي ما به مشتريان اين فرصت را 
مي داديم كه درصورت ديدن هرگونه ايرادي در مبل 
به ما مراجعه كنند تا آن را برطرف كنيم درواقع با اين 

كار انگيزه آنها را بالا برديم. 
اين فروشــنده مبل مي گويد: هر چقدر ســرمايه 
بيشتري در راه اندازي توليدي يا فروشگاه مبل داشته 
باشي، شانس بيشتري براي پيشرفت و رسيدن به 
درآمد بالا خواهي داشــت. كساني كه خود سرمايه 
اين كار را دارند، گواه اين موضوع هستند اما كساني 
كه از اين سرمايه بي بهره اند از طريق وام بايد اقدام 

كنند كه متاســفانه هم مقادير آن كم است و قابل 
صرفه نيست و هم اينكه سود بالاي اين وام ها اجازه 
ريسك كردن به وام گيرندگان را نمي دهد.ساخت و 
فروش مبل يكي از شغل هايي است كه اگر نتوانيم به 
آن شغل پول ساز بگوييم اما به آن اندازه درآمد دارد 
كه بشود براي راه اندازي يك كارگاه و توليدي مبل 
اقدام كرد. به طوري كه حداقل ۳ تا ۵ ميليون براي 
صاحبان خود درآمدزايي مي كند. با توجه به قيمت 
مبلمان مي توان ميزان اين درآمدزايي را درك كرد. 
در كل ۲ نــوع مبلمان اصلي وجــود دارد؛ مبلمان 
روكش دار و مبلمان موردي. مبلمان روكش دار به 
آن دسته از مبلماني اطلاق مي شود كه در آن يك 

پوشش نرم براي نشســتن وجود دارد و درصورت 
نيــاز در آن فنر مي گذارند تا قابليــت ارتجاعي آن 
افزايش پيدا كند و ســپس آن را روكش مي كنند، 
مانند مبل هاي نشيمن و كاناپه ها كه داراي بالشتك 
هستند. مبلمان موردي هم به اســباب و اثاثيه اي 
اطلاق مي شود كه فاقد قسمت بالشتك دار هستند، 

مانند: ميز، ويترين، كابينت و قفسه.
 هر يك از اين دو نوع مبلمــان مي توانند از اجناس 
مختلفي ســاخته شــوند كه عموما انواع چوبي و 
غيرچوبي آن در بازار هاي ايران موجود است. عمده 
محصولات مبله از چوب سخت )چوب جنگلي( يا 

چوب نرم ساخته مي شوند. 

»كسب وكار«  شرایط راه اندازی توليدی و فروشگاه مبلمان را بررسي می كند

چگونه مبلمان با کيفيت انتخاب کنيم؟
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    ایلام- مدیرکل تعاون روســتایی ایلام گفت: کلیه کامیونهای حمل گندم 
برداشت شده از شهرستان مهران قبل از انکه در اثر بارندگی دچار خسارت و 
زیان شوند از کشاورزان خریداری و در انبار سیلوهای تعاون روستایی ذخیره 

شد.
حمیدرضا شکری با اعلام این خبر اظهار داشت: به دنبال شرایط جوی حاکم 
بر استان مبنی بر وقوع بارندگی های پیش بینی شده بلافاصله این مدیریت 
نسبت به تشکیل جلسه کمیته بحران جهت آمادگی لازم برای ورود و تحویل 
محصول برداشت شده گندم در شــرایط اضطراری از کشاورزان شهرستان 

مهران اقدام نمود.
وی افزود: انبارهای ذخیره گندم بخش خصوصی در شهرســتان به دلایل 
مشکلات فنی و مکانیکال قادر به تحویل محصول برداشت شده از کشاورزان 

نبودند.
مدیرکل تعاون روستایی ایلام گفت: با توجه به آمادگی لازم، با وقوع بارندگی 
و ایجاد بحران در کوتاهترین زمان با هماهنگی و همراهی اداره غله و بازرگانی 
استان و جهاد کشاورزی شهرستان بلافاصله همکاران ستادی در امور بازرگانی 
و شبکه تعاونی های روستایی مردم نهاد، عصر روز دوشنبه به شهرستان اعزام 
شدند. شکری اضافه کرد: پس از ۲۴ ساعت کار شبانه روزی کلیه کامیونهای 
حمل گندم برداشت شــده از شهرســتان مهران قبل از انکه در اثر بارندگی 
دچار خسارت و زیان گردند از کشاورزان خریداری و در انبار سیلوهای تعاون 

روستایی ذخیره شد.

مدیرکل تعاون روستایی ایلام:

محصول گندم کشاورزان مهران در انبار 
سیلوهای تعاون روستایی ذخیره شد
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آگهی قانون تعیین تکلیف اراضی وساختمانهای فاقد سند 
رسمی شهرستان الشتر-سری )162( جمعی

نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی ،املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون 
مذکور مستقر در واحد ثبتی شهرستان الشتر  مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به 
شرح ذیل  در دو نوبت آگهی می گردد. در صورتی که هرکس نسبت به صدور سند مالکیت بنام متقاضیان اعتراض داشته باشد می تواند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه  اعتراض خود را کتباً به اداره ثبت اسناد واملاک محل تسلیم وپس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خودرا به مراجع محترم قضایی تقدیم وگواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل نماید، در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی 
واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند 

مالکیت مانع از مراجعه   متضرر به دادگاه نیست . 
۱ – تقاضای »حســین و مراد و عبداله شــهرت همگی امیدی میرزائی«فرزند »نورمراد« نسبت به »ششــدانگ یک قطعه زمین زراعی« بمساحت 
»۲5۲0.۱۳« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »5۳« فرعی از »۱77« اصلی واقع در بخش »بخش ۱۱ حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله(« خروجی 

از مالکیت مالک اولیه »عباس امیدی«
 ۲- تقاضای »حسین و مراد و عبداله شهرت همگی امیدی میرزائی«  فرزند »نورمراد« نســبت به »ششدانگ یک قطعه باغ« بمساحت »5۲0.98« 
مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »5۲« فرعی از »۱77« اصلی واقع در بخش »بخش ۱۱ حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله(«  خروجی از مالکیت مالک 

اولیه »عباس امیدی«
۳- تقاضای »سالار سعادتی« فرزند »بساط« نسبت به »ششدانگ یک قطعه زمین زراعی« بمساحت »۴۱76.80« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره 

»۱60« فرعی از »۱۴۴« اصلی واقع در بخش »بخش ۱۱ حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله(«  خروجی از مالکیت مالک اولیه » شکر بگ احمدی«
۴ - تقاضای »سالار سعادتی« فرزند »بساط« نسبت به »ششدانگ یک قطعه زمین زراعی« بمســاحت »۳575.۱0« مترمربع مجزی شده از پلاک 

شماره »۱۳5« فرعی از »۱۴8/۱« اصلی واقع در بخش »بخش ۱۱ حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله(«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »بساط سعادتی«
5 - تقاضای »فردوس عطائی کرد و سالار سعادتی« فرزند »عزیز و بساط« نسبت به »ششــدانگ یک قطعه زمین زراعی« بمساحت »۱60۴5.۴5« 
مترمربع مجزی شده از پلاک شــماره »۱59« فرعی از »۱۴۴« اصلی واقع در بخش »بخش ۱۱ حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله(«  خروجی از مالکیت 

مالک اولیه »خنجر سعادتی«
6- تقاضای »زینب گلی پور طالب« فرزند »حسن مراد« نسبت به »ششدانگ یک باب عمارت مسکونی« بمساحت »۱87.۳۳« مترمربع مجزی شده از 
پلاک شماره »۱« فرعی از »99« اصلی واقع در بخش »بخش ۱۱ حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله(« خروجی از مالکیت مالک اولیه »صید محمد غلامی«

7 - تقاضای »جمشید یوسفوند« فرزند »سردار« نسبت به »ششــدانگ یک قطعه باغ« بمساحت »۱۲8۱.۱6« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره 
»۳75« فرعی از »۲0۱/5۳« اصلی واقع در بخش »بخش ۱۱ حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله(«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »حاجی مراد یوسفوند«

8 - تقاضای »عباسمراد صالحی« فرزند »گل مراد« نسبت به »ششدانگ یک قطعه باغ«   بمساحت »۲5۴6.۱۳« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره 
»۱0۲« فرعی از »۳5/۱0« اصلی واقع در بخش »بخش ۱۱ حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله(«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »علیرضا رضائی«

9 - تقاضای »صید ابراهیم هاشمی پور« فرزند »خان محمد« نسبت به »ششدانگ یک قطعه زمین زراعی«  بمساحت »۴6۱5.۲۲« مترمربع مجزی 
شده از پلاک شماره »۱۳6« فرعی از »۱۴8/۱« اصلی واقع در بخش »بخش ۱۱ حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله(«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »صید 

ابراهیم هاشمی پور«
۱0- تقاضای »شرکت آب و فاضلاب استان لرستان« فرزند »-« نسبت به »ششدانگ یک قطعه زمین زراعی« بمساحت »۳70۳.۲9« مترمربع مجزی 
شده از پلاک شــماره »۱۴77« فرعی از »۱0۴/86« اصلی واقع در بخش »بخش ۱۱ حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله(« خروجی از مالکیت مالک اولیه 

»ستاره و رقیه امیری« 
شناسه:۱70۱۱59

تاریخ انتشار نوبت اول  : ۱۴0۳/0۲/0۱
تاریخ انتشار نوبت دوم  :  ۱۴0۳/0۲/۱6

فرشاد بازوند نژاد  
رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان الشتر

آگهی ابلاغ مفاد رای صادره از طرف هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف و ضعیت ثبتی اراضی املاک و ساختمان های فاقد سند رسمی مصوب سال 1390/9/20
برابر رای شماره ۱۴0۲60۳0۱0570۱۳680 مورخ ۱۴0۲/۱۲/۲0 صادره از هیات موضوع قانون تعیین تکلیف و ضعیت ثبتی اراضی املاک و ساختمان های فاقد سند رسمی مصوب سال ۱۳90/9/۲0 
مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک شهریار تصرفات مالکانه حرمعلی افتخاری فرزند حسن بصورت ششدانگ به استثناء بهاءثمن اعیان یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۱۴6/70 متر مربع قسمتی 
از پلاک 6۳5 فرعی از 50 اصلی واقع در شهریار محرز گردیده که برای آن پلاک ۱۳867 فرعی از 50 اصلی اختصاص یافته است و برابر محتویات پرونده ثبتی و دفتر املاک مربوطه یک قطعه زمن به پلاک 
ثبتی 6۳5 فرعی از 50 اصلی، مفروز و مجزا شده از اصلی مذکور واقع در حوزه ثبت ملک شهریار استان تهران بدون مساحی ذیل صفحه 6۳ دفتر ۱۴ بنام خانم زبیده رهنما به ثبت رسیده است و مقادیری 
از مورد ثبت دراجرای آراء هیئات ماده ۱۴7 قانون ثبت به اشخاص انتقال گردیده است سپس قطعه دوم تفکیکی شماره ۱05۲۴ مورخ 68/9/6 تحت پلاک 6۳5 باقیمانده به مساحت ۱7808 مترمربع در 
سهم وراث مرحومه فوق الذکر قرارگرفته است که ذیل ثبت و صفحه جداگانه اسناد مالکیت صادرشده است .مشخصات ملک : یک قطعه زمین به پلاک ثبتی 6۳5 فرعی از 50 اصلی ،مفروز و مجزا شده از 
اصلی مذکور،قطعه ۲ واقع در قریه کرشته حوزه ثبت ملک شهریار استان تهران به مساحت ۱7808 متر مربع مالکیت جواد رهنما فرزند علی اکبرشماره شناسنامه 999 دوسهم از 5 سهم دو سهم از هشت 
سهم ۱۱۳08 متر از ششدانگ باستثنای ثمن اعیانی سند مالکیت اصلی بشماره چاپی ۴70756 سری ت سال -  که در صفحه ۲6۲ دفتر املاک جلد 5۳6 ذیل شماره 967۱9 ثبت گردیده است .مساحت 
های ۱65/70-67-5۴-۱۲۳/50-۱۳8/06-۱۲9/۱5 ۱90- ۱۲0-۱00-۱۴0-۱۴0 در اجرای آراء هیئات مستقر در ثبت از مورد ثبت منتزع شده است و در ضمن ملک مربوطه از مالکیت جواد رهنما 
می باشد که نامبرده در هیات حضور نیافته و هیات مقرر نموده با اعمال ماده ۳ قانون مذکور و ماده ۱۳ آئین نامه اجرائی آن مصوب ۱۳9۱/0۴/۲5 نسبت به صدور سند مالکیت به نام متصرف فوق الذکر اقدام 
شود لذا بدینوسیله مفاد رای صادره به نامبرده و به اشخاص ذینفع جهت اطلاع در دونوبت با فاصله پانزده روز آگهی می گردد که چنانچه به مفاد رای صادره اعتراض دارند اعتراض خود را ظرف مدت ۲ ماه از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به اداره ثبت اسناد و املاک شهریار تسلیم و رسید دریافت دارند ودرصورت عدم اعتراض ظرف مهلت مقرر این اداره نسبت به صدور سند مالکیت برابر مقررات اقدام خواهد نمود.ضمنا 

صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.م.الف:۱۱۲۱5
تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴0۳/0۲/0۱
تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴0۳/0۲/۱6

رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک شهریار   

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی حوزه ثبتی قائم شهر

نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مصوب ۱۳90/9/۲0 املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک 
قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی قائم شــهر مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و 
بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شــرح ذیل 

اگهی می گردد :
املاک متقاضیان واقع در قریه استر آباد محله پلاک ۱۴ اصلی بخش ۳

8۳ فرعی بنام خانم مهوش ماجد نسبت به ششــدانگ یک باب خانه به مساحت 
۲95.78 متر مربع خریداری مع الواسطه از آقای علی حسینعلی اسماعیلی مالک 

ر رسمی
لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی و ماده ۱۳ آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله ۱5 روز از 
طریق این روزنامه محلی / کثیر الانتشار در شــهرها منتشر و در روستاها علاوه بر 
انتشــار آگهی رأی هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده 
اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق 
در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رســید 
اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم 
دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت 
محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه 
است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم 
دادخواســت به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند 

مالکیت مینماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴0۳/0۲/0۱ 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴0۳/0۲/۱6 

مرتضی قاسم پور
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان قائم شهر 

شناسه آگهی ۱700۲6۱

استان ها

شهردار اراک :
اراک اولین شهر کشور در بحث راه 

اندازی اتوبوس های برقی است
ســید محســن موســوی: شــهردار اراک 
گفت:شهرداری برای انجام وظایف خود در قبال 
کاهش آلودگی هوا اقدام به خرید اتوبوس های 
برقی نموده و می توان گفت که اراک اولین شهر 
در کشور بوده است که اتوبوس های برقی را راه 
اندازی نموده و پس از کرج دومین شهر در بحث 

خریداری بوده است.
به گــزارش اداره ارتباطات و امــور بین الملل 
شهرداری اراک، دکتر علیرضا محمودی شهردار 
اراک صبح امروز پنجشــنبه مورخ سیزدهم 
اردیبهشت ماه، با حضور در اولین جلسه پارلمان 
کودک در سال ۱۴0۳ و پاسخ به درخواست های 
اعضای این پارلمان در حوزه مباحث مدیریت 
شــهری مرتبط با کودکان، گفت: در خصوص 
ممانعت از ورود موتورسیکلت ها به پارک ها، 
ایجاد موانع فیزیکی توسط شهرداری تا حدودی 
انجام شده است اما در بعضی موارد در صورتی 
که بخواهیم معبر کامل را ببندیم، عبور و تردد 
افرادی که از ویلچیر اســتفاده می کنند دچار 

مشکل می شود.
وی در ادامه مطلب فوق افــزود: همچنین در 
جلســه با نیروی انتظامی ایــن موضوع مورد 
پیگیری قرار گرفته و مقرر شده با اتخاذ تمهیدات 
مقررات قانونی از ورود موتورسیکلت ها به پارک 

ها جلوگیری شود.
دکتر محمودی در خصوص احداث باغ توت در 
اراک به عنوان یکی از طرح های جدید و نوین 
پارلمان کودک اراک در کشور، گفت: عملیات 
احداث این باغ در مرحله تکمیلی اســت و این 
آمادگی را داریم در کمتر از یک ماه آینده این باغ 

را افتتاح نماییم.
شــهردار اراک در خصوص موضوع مناســب 
سازی آبخوری های پارک های سطح شهر ویژه 
کودکان گفت: در سال گذشته 5 آبخوری در 5 
پارک سطح شهر ویژه کودکان طراحی و ساخته 
شده و امسال نیز 5 میلیارد تومان اعتبار ویژه  
مناسب سازی و ترمیم مبلمان پارکی اختصاص 
داده شده که موضوع مناسب سازی آبخوری ها 

نیز مدنظر قرار دارد.

اخبار

   شهردار اردبیل گفت: تمام 
حــق و حقــوق کارگران و 
پاکبانان شهرداری اردبیل 
قبل از پایان هر مــاه واریز 
می شود و قدردان زحمات 

شبانه روزی پاکبانان شهرداری هستیم.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شــهرداری اردبیل، 
محمود صفری در مراسم تجلیل از کارگران و پاکبانان 
شــهرداری اردبیل که همزمان بــا روز جهانی کار و 
کارگر با حضور اعضای شورای اسلامی شهر و مدیران 
شــهرداری در پارک بانوان برگزار شــد، اظهار کرد: 
روز کارگر را فرصتی مغتنم می شماریم تا از زحمات 
غیرقابل وصف همکاران زحمتکش و پاکبانان عزیز 

قدردانی کنیم.
وی افزود: تمــام حق و حقوق کارگــران و پاکبانان 
شــهرداری اردبیل قبل از پایان هر مــاه و زودتر از 

کارمندان واریز می شود.
شهردار اردبیل با اشاره به پیگیری هفتگی تجهیزات 
و مزایای کارگران از شرکت های پیمانکاری خدماتی 

طرف قرارداد، گفت: تبدیل وضعیت پاکبانان ایثارگر 
شهرداری اردبیل به رسمی انجام شده است و پیگیری 

طبقه بندی مشاغل کل پاکبانان هستیم.

سیدداوود سیدعلیزاده، معاون محیط زیست و خدمات 
شهری شهرداری اردبیل نیز در این مراسم با تبریک 
فرا رسیدن روز کارگر به پاکبانان زحمتکش گفت: 

اخیرا یکی از همکاران پاکبان با جان فشانی فداکارانه 
نسبت به رفع آبگرفتگی جوی کانال آب در بارندگی 
اقدام بزرگی انجام داده که قابل تقدیر است. همچنین 
یکی دیگر از همکاران پاکبان نسبت به برگرداندن طلا 
و پول به صاحبش اقدام کــرده و ما قدردان پاکبانان 

زحمتکش که الگو برای همه ما هستند، هستیم.
در ادامه ابراهیم صفری رئیس شورای اسلامی استان 
و عضو شورای اسلامی شهر اردبیل نیز در این مراسم 
ضمن تبریــک روز کارگر به کارگــران زحمتکش 
شــهرداری گفت: از مدیران مناطــق و پیمانکاران 
خواهشمندیم اضافه کاری کارگران را منظم و بدون 
کســر پرداخت کنند تا حقوق هیچ کارگری ضایع 

نشود.
وی بیان کرد: حقوق کارگران طبق قانون کار توسط 
شورای عالی کار کشور مشخص می شود و شهرداری ها 
طبق قانون ملزم به پرداخت حقوق قانون کار هستند 
ولی با پیگیری های انجام شده، اضافه کاری کارگران 

شهرداری منظم و بدون کسر پرداخت خواهد شد.
در پایان مراســم با حضور شــهردار اردبیل، اعضای 
شورای اسلامی شهر و مدیران شهرداری از پاکبانان 

مناطق 5گانه شهرداری اردبیل تجلیل شد.

مراسم تجلیل از کارگران و پاکبانان شهرداری اردبیل برگزار ش؛

حقوق پاکبانان و کارگران شهرداری قبل از پایان هر ماه، واریز می شود

پنجمین اردوگاه دانش آموزی 
کشــور در دربند مهدی شهر 

احداث می شود
غیاث : بمناسبت گرامیداشت هفته مقام معلم آقای 
مراد دوســت محمدیان مدیر اداره آموزش  پرورش 
شهرستان مهدیشهر در جمع خبرنگاران و اصحاب 
رســانه در هتل بزرگ سنگســر با اعلام این مطلب 
فرمودند این اردوگاه پس از اردوگاه میرزا کوچک خان 
رامسر ،اصفهان ،باغ رود نیشابور ،شهیدباهنر تهران 
پنجمین اردوگاه کشوری است که با موافقت وزارتخانه 
در منطقه گردشگری دربند مهدیشهر احداث میگردد 
و در فاز اول 60 هکتار زمین واگذار شده و قطعا بعنوان 
بزرگ ترین اردوگاه کشوری توسعه خواهد یافت. وی  
به ارائه عملکرد اداره متبوع و برنامه های اجرایی هفته 

معلم در شهرستان مهدیشهر پرداختند.
مدیر آموزش  پرورش شهرســتان مهدیشــهر 

مهم ترین پروژه های در دست اقدام خود را 
️▪برنامه ســپاس معلم با حضور یکهــزار همکار 

فرهنگی و بازنشسته
️▪تجلیل از خیرین شهرستان

️▪غبارروبی گلزار شهدای فرهنگی و دانش آموزی
️▪پیاده روی و کوهنوردی فرهنگیان

️▪اردوی فرهنگی تفریحی معلمان نمونه با خانواده گرامی
️▪شرکت فرهنگیان و دانش آموزان در نمازجمعه

️▪برگزاری مسابقات ورزشی بین همکاران فرهنگی
آقای دوست محمدیان در مورد پروژه ۱5ساله ساختمان 
اداری اداره شهرستان فرمودند طی ۱۳ سال مبلغ سیزده 
میلیارد تومان با پیشــرفت 60 درصدی هزینه شــد و با 
پیگیری شبانه روزی و با مساعدت آقای مالکی مدیرکل 
محترم برنامه ریزی استان و نماینده محترم مردم در مجلس 
آقای گلرو طی دو سال اخیر با جذب سیزده میلیارد تومان 
دیگر به پیشرفت 98 درصدی رسیده که با تخصیص الباقی 
مبلغ در آینده نزدیک به بهره برداری می رسد. مدیر اداره 
آموزش و پرورش شهرســتان دیگر پروژه های اجرایی را 
مدرسه ۱۲ کلاسه شهر درجزین -چمن مصنوعی در سه 
منطقه مهدیشهر ،درجزین ،فولادمحله با اعتباری بالغ بر 
60میلیارد ریال -مدرســه راه زینت مهدیشهر -مدرسه 
نجم الدین )قدس رضوی( بنام فرزند شهیدش -مدرسه 
۱۲ کلاسه شهر درجزین -دارالقرآن درجزین با همکاری 
خیرین و اعتبارات دولتی در حال احداث بوده و تعدادی به 

بهره برداری قرار گرفته است

اخبار

استان ها
News kasbokar@gmail.com

لیلا رضوانی- همایش عفاف و حجاب به همت اتحادیه پوشاک کرج 
و با همکاری اتاق اصناف استان البرز و اداره نظارت بر اماکن عمومی 
فراجای استان البرز و با حضور مدیران و دست اندرکاران مجتمع ها 
و واحدهای صنفی حوزه پوشاک  در سالن اجتماعات  اتاق اصناف 

استان البرزبرگزار شد.
رئیس اتحادیه پوشاک کرج در این  مراسم ضمن قدردانی از حضور 
مدیران و دست اندرکاران حوزه  پوشــاک گفت: موضوع حجاب و 
عفاف از موضوعاتی اســت که ارتباط مســتقیمی با حوزه پوشاک 
دارد و همکاران ما در حوزه فروش پوشــاک کامــلا به این موضوع 

اشراف دارند.
میراســماعیل صدیق  افزود:  کلاس هاس آموزشــی ویژه دست 

اندرکاران این صنف و در راســتای طرح سراســری نــور که برای 
ترویج حجاب و عفاف اســت ،برگزار مــی شــود  و در نظر داریم 
در فضــای مجازی نیــز آمــوزش هــای لازم در ایــن خصوص 
را ارائه دهیم کــه همین جا لازم اســت از همراهــی  و همکاری 
 واحدهــای صنف پوشــاک با هیــات مدیــره تشــکر و قدردانی 

داشته باشم.
صدیق با اشــاره به اینکه حدود 5 هزار واحد صنفی دارای مجوز از 
اتحادیه پوشاک کرج مشغول فعالیت هستند ،ادامه داد: متاسفانه 
در دو سال گذشته به خاطر شیوع ویروس کرونا نتوانستیم  جلسات 
زیادی با همکاران برگزار کنیم اما جلســاتی در واحدها و مجتمع 
های تجاری برگزار کردیم و مســئولین اداره اماکن در این جلسات 
حضور یافته و آموزش های لازم را ارائه می کردند که در نظر داریم 

این جلسات را دوباره برگزارکنیم .
وی با اشاره به اینکه واحدهای صنف پوشاک مشکلات زیادی دارند 
که بزرگترین آنها خرید و فروش البسه نامتعارف در فضای مجازی 
است،اظهارکرد: متاسفانه البســه نامتعارف که در واحدهای دارای 
مجوزعرضه نمی شــوند در فضای مجازی و با اســتفاده از ظرفیت 
های دنیای مجازی و ســایت هایی که نظارتی بر انها وجود ندارد، 
عرضه می شوند و به عنوان یک رقیب جدی برای واحدهای صنفی 
 به کار خود ادامه می دهند که  لازم اســت  در این زمینه تدابیری 

صورت گیرد.
رئیس اتحادیه پوشاک کرج با بیان اینکه وجود این البسه نامتعارف 

در سطح شهر همواره اتهامات را  متوجه واحدهای صنفی می کند در 
حالی که این البسه در فضای مجازی به فروش می رسد،گفت:البسه 
نامتعارف همچنین در واحدهای زیرزمینی  و بعضا در شهرســتان 
ها عرضه می گردد و باعث ضرر و زیان بــه واحدهای صنفی ما می 
شــوند .ضمن اینکه واحدهای صنفی که اقدام بــه خرید و فروش 
البســه می کنند هیچگونه ارزش افزوده ای به دســت نمی آورند 
چون به هر قیمتی کــه خرید مــی کنند با درصد مصوب ســود 
 کالای خود را عرضه می کنند و انباشــت البســه برایشــان ارزش 

افزوده ای ندارد.
صدیق به موضوع عفاف و حجاب اشاره کرد و افزود: واحدهای صنفی 
از اماکن عمومی هستند که باید حجاب در آنها رعایت شود چون تابع 
قوانین کشور هستند اما واقعیت این است که تعدادی از واحدهای 
صنفی دارای فروشــنده ها یا خریدارانی هستند که حجاب خود را 
راعایت نمی کنند و این  تخلف به پای واحد صنفی نوشته می شود و 
متاسفانه با پلمپ واحد صنفی ضرر و زیان زیادی متوجه واحدهای 
صنفی می شود که اجاره بهای بســیار زیادی در این شرایط سخت 

اقتصادی پرداخت می کنند..
وی با اشاره به اینکه ما همچنان با فروشگاه هایی که البسه نامتعارف  
عرضه کنند برخورد و فروشــگاه های آنان پلمپ خواهد شد،خاطر 
نشــان کرد: با بازدید هایی که از واحد های صنفی خواهیم داشت 
،همکارانی که که به موضع حجاب توجه کنند شناســایی و مورد 

تقدیر و تشویق قرار می گیرند.

رئیس اتحادیه پوشاک کرج درهمایش عفاف و حجاب تاکید کرد: ضرورت برخورد قانونی با سایت های مجازی فروش پوشاک
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آغاز عملیات اجرایی پروژه احداث رمپ و لوپ  آزادراه تهران-ساوه در پل الَارد/ پاسخ 
به مطالبه ای ۲۰ ساله با اجرای فرمانداری و نظارت شهرداری

دکتر حمیدرضا اله یاری شهردار رباط کریم اظهارکرد: پروژه رمپ و لوپ آزادراه تهران-ساوه در پل 
الارد یکی از پروژه های بود که سال ها بر زمین مانده و یکی از مطالبات به حق مردم منطقه بوده و این 

پروژه تاثیر بسزایی در کاهش ترافیک منطقه خواهد داشت.
وی افزود: با دستور فرماندار محترم شهرستان بنا شد این مشکل حل شود و در این راستا تملک ۲ قطعه 
زمین معارض پروژه به متراژ ۱۲ هزار مترمربع به مبلغ کارشناسی ۲۸ میلیارد تومان توافق شد و لایحه 
موردنظر در شورای اسلامی با نظر مثبت و همراهانه اعضا تصویب شد. شهردار رباط کریم بیان کرد: این 
پروژه با نظارت شهرداری جهت رفع گره ترافیکی و اجرای فرمانداری شهرستان بوده ، طول مسیر پروژه 

۵۰۰ متر خواهد بود که طی روزهای اخیر عملیات خاکبرداری این پروژه آغاز شده است.

آغاز فرآیند آزادسازی حریم درجه یک کاروانسرای حاج کمال
دکتر حمیدرضا اله یاری، شهردار رباط کریم گفت: کاروانسرای حاج کمال یکی از ابنیه ارزشمند 
تاریخی شهرستان می باشد که با معماری سنتی قدمت آن طبق منابع به حدود ۲۰۰ سال قبل و 

دوران فتحعلی شاه قاجار بازگشته که از سال ۱۳۵۶ در فهرست آثار ملی ثبت شده قرار دارد.
وی افزود: از ادوار گذشته مسئله آزادسازی حریم این اثر تاریخی از جوانب مختلف مورد توجه قرار 
گرفته بود اما طی ماه های اخیر این مسئله به طور ویژه در راستای حیات بخشی و بهسازی این بافت 

تاریخی در دستور کار و بررسی مدیریت شهری رباط کریم قرار گرفته بود. 
شهردار رباط کریم بیان کرد: شهرداری رباط کریم با تاکید بر حفاظت از آثار فرهنگی تاریخی و اهمیت 
بهبود کیفیت زندگی در  بافت های تاریخی، فرآیند تملک و آزادسازی حریم کاروانسرای حاج کمال 
را آغاز کرده است. دکتر اله یاری گفت: بر این اساس در حریم درجه یک کاروانسرا بر اساس طرح 
تفصیلی مصوب، مساحتی حدود ۲ هکتار فضای سبز احداث می شود تا سرانه  فضای سبز در محله 

رباط قدیم به عنوان یکی از محلات کمتربرخوردار شهری افزایش یابد.

بازدید مسئولان مدیریت شهری رباط کریم از شهرک آبشناسان و شهرک اشکانیه/ 
رویکرد ویژه باتوزیع متوازن امکانات و خدمات در تمامی محلات رباط کریم

دکتر اله یاری شهردار رباط کریم امروز به همراه رئیس و اعضای شورای اسلامی و معاونین شهرداری 
از شهرک آبشناسان و شهرک اشکانیه بازدید کرد. مدیران شــهری با حضور در شهرک آبشناسان 
ضمن بررسی مسائل و مشــکلات این منطقه، تصمیماتی را در خصوص تعریف و اجرای پروژه های 
 ساماندهی معابر به ویژه پیاده روسازی و ارتقا سیما و منظر شــهری از جمله رنگ آمیزی دیواره های 
عمومی گرفتند.  شهرک اشکانیه مقصد بعدی شهردار و اعضای شــورای اسلامی بود تا در پاسخ به 
مطالبات شهروندان به صورت مستقیم و بی واسطه مسائل و مشکلات عمومی را مورد بررسی قرار دهند.

در این محله ایجاد معبری جدید و خروج از بن بست یکی از مهم ترین مطالبات شهروندان است که 
مقرر شد ضمن اخذ استعلام از دستگاه های خدمات رسان و شرکت شهر فرودگاهی امام خمینی)ره(، 

پروژه های زیربنایی و دسترسی معابر مذکور توسط شهرداری رباط کریم صورت گیرد.

اکران الِمان جدید ورودی شهر رباط کریم/ »به شهر کهن جاده ابریشم خوش آمدید«
یکی از مهم ترین موضوعات مهم حوزه ســیما و منظر شــهری که از ابتــدای خدمت به مردم 
شــریف رباط کریم مورد تاکیــد و پیگیری بــود، بهره بــرداری از المان جدید ورودی شــهر از 
 ســمت آزادراه تهران-ســاوه بود تا نمادی درخور شایسته کهن شــهر رباط کریم در این نقطه 
اکران شود. در همین راستا طی دستور و پیگیری های صورت گرفته، چندین طرح پیشنهادی مورد 
بررسی قرار گرفت و یکی از طرح ها با تکیه بر معماری ایرانی-اسلامی و سادگی و زیبایی انتخاب شد.

طرح نهایی شده نیز در محل ورودی شهر با تکیه و توجه بر نام شهر »رباط کریم« و توجه به جایگاه 
این کهن شهر در نقشه تاریخی جاده ابریشم جانمایی و احداث شد و طی روزهای اخیر نیز با تکمیل 

مراحل اجرایی مورد اکران و نمایش  قرار گرفت.
آذرماه سال ۱۴۰۱ در سفر رئیس جمهور به شهرستان رباط کریم، احداث ۲ ایستگاه مترو برای این 
شهرستان وعده داده شد و با افتتاح ایستگاه متروی پرند در آذرماه سال گذشته، احداث ایستگاه 
مترو برای بهره مندی مردم رباط کریم از حمل و نقل ریلی به عنوان یکی از ضرورت ها زیرساختی 

شهرستان در صدر توجهات قرار گرفت.
 دستورکار قرارگرفتن احداث ایستگاه مترو رباط کریم، مسئله ای بود که اواخر مهرماه سال گذشته 
به عنوان مهم ترین وعده دکتر اله یاری شهردار رباط کریم در مراسم معارفه مطرح شد و نویدی برای 
شهروندان بود تا این موضوع پس از مدت ها فراز و نشیب در دستور کار شهرداری رباط کریم قرار گیرد.
دکتر اله یاری و تیم مدیریتی شهرداری در یکی از مهم ترین اقدامات طی برگزاری جلسات و مذاکرات 
با شرکت شهر فرودگاهی امام خمینی)ره(، اراضی مربوطه ورودی و خروجی ایستگاه مترو بازارک را 

در مسیر اجرای پروژه تملک کرد تا یکی از مهم ترین موانع این پروژه رفع شود.
طی ماه های اخیر شهرداری رباط کریم پیگیری های متعددی را در خصوص فراهم سازی مقدمات 
پروژه از جمله انعقاد تفاهم نامه با شرکت بهره برداری مترو تهران، برگزاری مناقصه و انتخاب پیمانکار 
انجام داد که در این مســیر دیده شدن ردیف اعتباری مناســب در بودجه سال ۱۴۰۳ شهرداری 
رباط کریم در تعامل میان شورای اسلامی و شهرداری و تایید در کمیته انطباق مصوبات فرمانداری 
شهرستان بسیا حائز اهمیت است. در این راستا آئین کلنگ زنی احداث سکوی ایستگاه مترو بازارک، 
سه شنبه ۱۱ اردیبهشت ماه با حضور مسئولان استانی و شهرســتانی برگزار شد تا با کار و تلاش 
شبانه روزی و بهره مندی از شــبکه حمل و نقل ریلی پرسرعت، هدیه ای از سوی مدیریت شهری 

رباط کریم به محضر مردم شریف کهن شهر رباط کریم تقدیم شود.

جزئیات پروژه ایستگاه مترو بازارک از زبان شهردار رباط کریم
دکتر حمیدرضا اله یاری شهردار رباط کریم در این مراسم اظهارکرد: به حمدالله امروز آغاز عملیات 
احداث ایستگاه مترو رباط کریم را داریم که یکی از وعده های بنده و مدیریت شهری به مردم شریف 
رباط کریم به عنوان یکی از خواسته ها و مطالبات اصلی بود و امروز مفتخرم که اعلام کنم وعده ای 
نیست که انجام نگرفته و یا در حال انجام آن نباشیم. وی افزود: پروژه مترو، پروژه سخت و فنی بود؛ 
تملکات اراضی، هماهنگی با شرکت مترو تهران و تایید نقشه ها صورت گرفت و نقطه فعلی برای 
ایستگاه مترو جانمایی صورت گرفته توسط شرکت بهره برداری مترو تهران است. شهردار رباط کریم 
بیان کرد: احداث ایستگاه رباط کریم از مصوبات سفر رئیس جمهور به شهرستان و تکلیف به شهرداری 
تهران بود که صورت نگرفت و ما با هماهنگی مســوولان شهرستانی تصمیم به اجرا و احداث این 
ایستگاه گرفتیم. دکتر اله یاری گفت: این سکو به طول ۱۴۵ متر و به عرض ۷ متر در هر ۲ طرف خط 
ریلی در زیربنای ۲۷۰۰ متری احداث و همچنین مسیر دسترسی به سکو، آسانسور، ایستگاه تاکسی 
و دوربرگردان مسیر ایستگاه توسط شهرداری رباط کریم پیگیری و اجرا خواهد شد و سایر اقدامات 

فنی و الکترونیکی نیز توسط شرکت مترو تهران صورت خواهد گرفت.

آغاز تحقق مهم ترين وعده شهردار رباط كريم

 دکتر اله یاری: مترو به ایستگاه بازارک رباط کریم خواهد رسید


